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Milí spoluobčané,  

dostává se vám do rukou další číslo 
Telnického zpravodaje, tentokrát 
v nové, trochu jiné podobě. Dou-
fáme, že se vám bude číst stejně 
dobře jako všechna předešlá čísla. 
Snažili jsme se zpravodaj zmoder-
nizovat a přiblížit nejen dospě-
lým, ale i dětem. Zprávy z jednání 
zastupitelstva jsme dali do čtivější 
podoby; pokud budete mít zájem 

se s detaily zápisů ze zasedání 
zastupitelstva seznámit, můžete do 
nich nahlédnout na obecním úřadě 
nebo na webových stránkách obce. 
Pro děti jsme připravili samostat-
nou rubriku s rébusy, soutěžemi 
a dalšími zajímavostmi. Nechybí 
samozřejmě rubriky, na které jste 
byli zvyklí, a také tradiční rozhovor, 
tentokrát s paní místostarostkou. 
Spolu s ní se postupně seznamu-
jeme s obecní agendou, abychom 

Úvodní slovo

pro vás mohli co nejlépe pracovat. 
Některé menší akce se už podaři-
lo zrealizovat, další, především ty 
velké, nás teprve čekají. Budeme 
rády za vaše náměty a připomínky, 
abychom společně posunovali naši 
obec dál. A teď už vám přeji klid 
a pohodu na čtení. 

Leona Bímová,  
starostka obce Telnice
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Od prosincového vydání Telnického zpravodaje do 
uzávěrky tohoto čísla proběhla tři zasedání zastu-
pitelstva obce Telnice v termínech 24. listopadu, 
15. prosince a 26. ledna. Zúčastnili se jich všichni 
zastupitelé a také hosté z řad telnických občanů. 
Zastupitelstvo obce se zabývalo mimo jiné těmito 
tématy:

	Rozpočet a střednědobý výhled 

Zastupitelstvo obce projednalo návrh obecního 
rozpočtu na rok 2023. Návrh byl vyvěšen na úřed-
ní desce a po zapracování návrhů zastupitelů byl 
schválen na zasedání, které se konalo 15. prosince. 
Střednědobý výhled rozpočtu obce byl zpracován 
na období let 2024–2026. Také tento výhled byl vy-
věšen na úřední desce a následně schválen 15. pro-
since. Podobně byl projednán a schválen i rozpočet 
a střednědobý výhled rozpočtu Základní a mateřské 
školy Telnice.

	Pronájem vodní nádrže

Zastupitelstvo obce schválilo ukončení dohody 
o pronájmu vodní nádrže (telnického rybníka) 

s aktuálním nájemcem a nádrž pronajalo nově 
vzniklému spolku Rybáři Telnice. Tento spolek již od 
září 2022 pořádal u rybníka několik akcí. V současné 
době vydává zájemcům o rybaření na našem rybní-
ce povolenky na rok 2023 (po telefonické dohodě na 
čísle 732 407 406).

	Solární svítidla 

Zastupitelstvo obce schválilo pořízení a instala-
ci nových solárních svítidel. V úterý 20. prosince 
pak byla v ulici U rybníka a mezi ulicemi U mlýna 
a  Augarty tato nová svítidla nainstalována. Dou-
fáme, že ke spokojenosti všech, kdo tyto lokality 
vy užívají k procházkám ve večerních hodinách. 
Děkuji zastupitelstvu obce Telnice za podporu této 
akce a všem, kdo se na instalaci podíleli. 

	Vodné a stočné v roce 2023

Zastupitelstvo obce schválilo výši stočného a vod-
ného na rok 2023 podle předložených podkladů VAS 
Brno-venkov a po konzultaci s okolními obcemi. 
Výše vodného byla stanovena na 69 Kč/m3 a výše 
stočného na 73 Kč/m3. K navýšení obou částek 
došlo v důsledku navýšení cen energií a zvýšení 
provozních nákladů dodavatele.

	Prořezy a kácení stromů

Zastupitelstvo obce posoudilo cenové nabídky na 
prořezy a kácení obecních stromů podle dendro-
logického posudku (2. etapa) a vybralo společnost, 
která tyto práce provede. Více k tomuto tématu 
najdete níže v článku Zprávy z obecního úřadu.

	Pravidla pro poskytování obecních dotací 
v roce 2023 

Zastupitelstvo projednalo a schválilo pravidla pro 
poskytování dotací z rozpočtu obce Telnice na 

Z jednání  
zastupitelstva obce 
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podporu místních spolků a pořadatelů sportovních 
a společenských akcí. Zájemci mohou o tyto dotace 
žádat od 27. února v průběhu celého roku podle 
potřeb. S pravidly je možné se seznámit na úřední 
desce a webových stránkách obce (v menu Samo-
správa obce / Dotační podpora). 

	Smlouva o pronájmu  
hrobového místa

Zastupitelstvo obce schválilo návrh nové smlou-
vy o pronájmu hrobového místa. Nájemci budou 
včas před ukončením platnosti nájmu vyzváni 
k podpisu nové nájemní smlouvy. Výše nájemného 
 12,50  Kč/m2/rok se nemění stejně jako doba pro-

V lednu letošního roku se konala volba prezidenta České republiky.  
První kolo proběhlo v termínu 13. a 14. ledna 2023. 

V Telnici byly výsledky následující:

Počet oprávněných voličů: 1 257 | Počet platných hlasů: 94,97 % | Volební účast: 75,89 % 

Číslo Jméno kandidáta Počet hlasů Procentní podíl

1. Pavel Fišer 76 8,36 %

2. Jaroslav Bašta 46 5,07 %

4. Petr Pavel 331 36,53 %

5. Tomáš Zima 2 0,22 %

6. Danuše Nerudová 183 20,19 %

7. Andrej Babiš 235 25,93 %

8. Karel Diviš 11 1,21 %

9. Marek Hilšer 22 2,42 %

Druhé kolo se konalo v termínu 27. a 28. ledna. Prezidentem České republiky  
byl zvolen armádní generál v. v. Ing. Petr Pavel, M.A. 

V Telnici dopadlo druhé kolo takto:  
Počet oprávněných voličů: 1 255 | Počet platných hlasů: 99,38 % | Volební účast: 77,37 %

Pořadí Jméno kandidáta Počet hlasů Procentní podíl

1. Petr Pavel 654 67,77 %

2. Andrej Babiš 311 32,22 %

nájmu na 10 let. Cena za jedno místo v kolumbáriu 
pro uložení dvou uren je 1 000 Kč / 10 let.

	Vypořádání autorských práv  
při pořádání kulturních akcí

Obec pořídila licenční balíček služeb pro jedno-
duché vypořádání autorských práv s OSA a nabízí 
pořadatelům kulturních akcí způsob, jak tuto po-
vinnost jednoduše splnit. V případě, že je pořadatel 
akce povinen provést vypořádání autorských práv, 
může se obrátit na obec a tuto možnost využít.

Leona Bímová, starostka obce

Výsledky 
prezidentských voleb v Telnici  
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Zprávy  
z obecního úřadu 
	Prořezy a kácení stromů v obci

Obec jako vlastník pozemků odpovídá za stav 
dřevin a provádí jejich pravidelné kontroly a údrž-
bu. Z tohoto důvodu byl zpracován dendrologický 
posudek, na jehož základě probíhají práce spojené 
s prořezem a kácením těch stromů, které by mohly 
ohrozit bezpečnost občanů nebo omezují v růstu 
jiné solitérní stromy. Druhá etapa posudkem dopo-
ručených prací proběhne ve dvou fázích: 
		1. fáze – únor 2023 – kácení stromů a urgentní 

bezpečnostní ořezy, 
		2. fáze – duben/květen 2023 – zdravotní ořezy, 

obvodové a lokální redukce, bezpečnostní ořezy, 
výchovné řezy, odstranění výmladků. 

Je v zájmu obce, aby všechny dřeviny byly správně 
ošetřeny, a vydržely tak na svých místech co nej-
déle. Samozřejmostí bude výsadba nových stromů 
na podzim letošního roku. Návrhy na osázení  
vhodných míst v obci i jejím okolí můžete posílat  
na starosta@telnice.cz nebo na  zivotni prostredi@
tel nice.cz.

	Bezpečná zahrada v Růžové ulici 

V roce 2012 byla v Růžové ulici otevřena 
Bezpečná zahrada pro nejmenší děti. Bezpečná 

proto, aby se zde děti i jejich rodiče cítili bezpečně. 
Tomu je také přizpůsoben provozní a návštěvní řád. 
Od počátku se zahrada na noc zamykala, zamy-
ká a zamykat bude. Chceme tak zamezit přístupu 
návštěvníků, pro které tyto prostory nejsou urče-
ny, ale rádi je zahaleni tmou navštěvují, ať už jsou 
to „přerostlé“ děti, nebo zvířátka. Jsou zde prostě 
nastavena jiná pravidla než na ostatních hřištích, 
a to platí i o přerušení provozu v zimních měsících. 
V naší obci je dostatek míst, kam mohou rodiče 
se svými dětmi při procházkách zajít a kde si děti 
mohou pohrát. V zimních měsících nepředpo-
kládáme, že by si děti hrály na písku, průlezkách, 
houpačkách a dalších atrakcích. Navíc zmrzlý, nebo 
naopak mokrý a rozbahněný povrch určitě není pro 
malé děti bezpečný. Pokud si někteří rodiče myslí, 
že počmáráním provozního řádu změní pravidla 
nastavená v této zahradě, tak se mýlí. Jenom nám 
ukazují, jak si váží práce lidí, kteří toto místo pro 
jejich děti zbudovali. Věřte, že Bezpečná zahrada 
v Růžové ulici se bude i nadále zamykat jak přes 
noc, tak i v zimním období, tedy od listopadu do 
března. Nyní už je zahrada pro děti otevřena v ob-
vyklých časech od 8.00 hodin, do konce dubna do 
18.00 hodin, od května pak do 20.00 hodin, jak bylo 
zvykem. Přejeme dětem, aby si na tomto místě užily 
spoustu zábavy a jejich rodičům, aby z nich měli 
radost a nemuseli se v budoucnu zodpovídat třeba 
za to, že jejich dítě počmárá provozní řád.

	Nehoda na Masarykově náměstí

V neděli 11. prosince 2022 došlo v dopoledních 
hodinách k dopravní nehodě na Masarykově ná-
městí, při které byl zničen sloup veřejného osvětlení 
a dopravní značka přechodu pro chodce a bylo po-
škozeno návěstí. Naštěstí nebyl nikdo zraněn a díky 
svědectví byl řidič, který od nehody ujel, zajištěn 
policií. Poděkování patří nejen očitým svědkům 
za přivolání policie, ale i všem, kdo se podíleli na 
odstranění následků nehody.
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	Upozornění pro majitele dronů 

Víte, co je to dron? Létající předmět, který je řízen na 
dálku a často bývá vybaven kamerou. V dnešní době 
celkem oblíbená „hračka“, při jejímž používání však 
platí přísná pravidla. Majitelé dronu jsou povinni se 
s těmito pravidly seznámit a dodržovat je. Vyhnou 
se tak případným stížnostem a pokutám. V posled-
ní době se objevilo několik oznámení o přeletech 
těchto zařízení nad domy a zahradami v NádrAžní 
čtvrti. Upozorňujeme majitele, že právě pohyb nad 
zastavěnými oblastmi může být důvodem ke stíž-
nostem a následným postihům ze strany policie. Při 
manipulaci s dronem je totiž například zakázáno:
		létání nad lidmi bez jejich souhlasu,
		létání nad městy, cestami, železnicemi a jinými 

zastavěnými oblastmi,
		natáčení prostor a osob na soukromých 

pozemcích, 
		létání v noci (od západu slunce do východu 

slunce).
Při letu musí vždy ovládající osoba udržovat vizuál-
ní kontakt s dronem. Prosíme tedy majitele dronů, 
aby při létání dobře zvážili, kde se jejich dron pohy-
buje, a vyhnuli se obydleným a zastavěným územím 
obce Telnice.

	Nový plot na dětském hřišti

Nová lanovka na hřišti u rybníka přilákala spoustu 
dětí, které si ji oblíbily. S tím ovšem souvisí i zvýše-
ní provozu v této časti hřiště a v nejbližším okolí. 
Pro zajištění bezpečnosti dětí byl prodloužen nízký 
dřevěný plot podél lanovky. Jeho úkolem je zame-
zit dětem běhat mezi keři na cestu, která slouží 
jako příjezdová ke garáži. Obecní zaměstnanci plot 
nainstalovali a doplnili navíc odpadkový koš, který 
určitě přispěje k udržení pořádku v okolí lanovky. 
Děkujeme všem zaměstnancům, kteří se na této 
akci podíleli. Předem děkujeme také všem dětem 
a rodičům za dodržování provozního řádu a udržo-
vání pořádku na hřišti.

	Poškození vozidla 

V průběhu vánočních svátků došlo v Telnici k po-
škození jednoho vozidla zaparkovaného před 
domem majitele. Toto poškození bylo opravnou vy-
hodnoceno jako úmyslné. Při jízdě pak došlo k uvol-
nění kola vozidla, naštěstí nedošlo k žádné nehodě. 
Upozorňujeme tedy zvláště majitele vozidel parko-
vaných volně na ulicích, aby byli obezřetní.

Leona Bímová, starostka obce
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Údaje z matriky za rok 2022 
Obec Telnice měla k 31. prosinci 2022 celkem 1 642 obyvatel. V roce 2022 se přistěhovalo 46 a odstěhovalo 44 osob.  
Narodilo se 14 dětí a zemřelo 12 občanů. Věkové složení našich obyvatel je k 31. prosinci 2022 následující:

Věk 0–5 6–17 18–29 30–39 40–49 50–59 60–69 70–79 80–89 90–99 100+ Celkem

Ženy 53  123 78 109 146 107 83 81 33 8 0 821

Muži 62 120 101 102 150 102 88 61 32 3 0 821

Celkem 115 243 179 211 296 209 171 142 65 11 0 1 642

Marcela Drápalová, úřednice OÚ Telnice

Prosinec 2022
Jan Přerovský 
Jindřiška Hanušová 
Miroslav Sklenář
Marie Sobolová 
František Radvan
Svatoslava Motalová 
Oldřiška Kozderová
Bartoloměj Sklenář 
Ludvík Lattenberg

Únor 2023
Jan Mrkvica 
František Štefke 
Jarmila Hirtová 
Jana Růžičková 
Rostislav Ševčík 
Hana Dufková 
Radek Halamka

Významná životní jubilea
Leden 2023
Josef Mífek 
Dagmar Valentová 
Anna Jirgalová 
Eva Jenišová 
Jiří Přerovský 
Jana Vařečková 
Jiří Michna 
Pavel Flajzar
Jaroslava Šufrová 
Radovan Kříž 
Tomáš Holeček 
Jan Hytych
Jaroslav Bezděk 
Jaroslav Polcer

Březen 2023
Vlasta Doležalová 
Vojtěch Stejskal 
Ivana Fretichová 
Vítězslav Gratcl 
Hana Trubáková 
Josef Tichý 
Marie Šťastná 
Josef Hrdlička 
Vlasta Chudáčková 
Irena Štefková 
Jaroslava Moldová

Našim jubilantům přejeme pevné zdraví, rodinnou pohodu a hodně štěstí! Obec Telnice
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Ukliďme Telnici 
Letos se už po páté uskuteční v naší obci akce 
Ukliďme Telnici, která je navázána na celorepubli-
kovou akci Ukliďme Česko – Ukliďme svět. Tento-
krát je termín celorepublikového úklidu stanoven na 
1. dubna 2023. Stejně tak tomu bude i v naší obci. 
Sejdeme se opět na dvou místech, v centrální obci 
u sběrného dvora OÚ a v nádražní čtvrti u sběrného 
místa u bytovek. Začátek akce je bude v 8.00. 

V minulých letech se skupiny dobrovolníků 
snažily zaměřit na nejvíce znečištěná místa v obci. 
Typickým příkladem je malý kousek lesíku v nádraž-
ní čtvrti, kde se objevuje neuvěřitelné množství od-
padu všeho druhu. Snaha a nasazení dobrovolníků 
o vyčištění této malé části zeleně naší obce je vždy 
obrovská. Bohužel se zde brzy po uklizení objeví 
nové odpadky. Je s podivem, komu stojí za to sem 
odpad dovézt a vyhodit. Věřím, že letos se sejdeme 
v hojném počtu, a pomůžeme tak dobré věci. Těší-
me se na všechny malé i velké dobrovolníky, kterým 
není životní prostředí lhostejné a chtějí, aby jejich 
okolí bylo pěkným místem pro život.

Daniela Průdková, členka komise životního prostředí

Dotace a podpora 
z MAS Slavkovské 
bojiště 

Od 4. dubna 2023 se 
pro obce a spolky na 
území MAS Slavkov-
ské bojiště otevírá 
další možnost podat 
žádost o dotaci na re-
konstrukci obecních 
domů, kluboven, sokoloven nebo orloven včetně 
obecních knihoven nebo na vybavení zázemí. 
Žádat mohou spolky, obce, svazky obcí, příspěv-
kové organizace obcí, církevní organizace nebo 
nadace. V loňském roce byl například podpořen 
nákup chladicího zařízení pro zvěř, zateplení 
stropu fary, nákup tiskárny do mateřského cen-
tra nebo nové kroje a hasičské uniformy. Poři-
zované vybavení musí být v souladu s činností 
spolku. Příjem žádostí bude probíhat od dubna 
do konce května 2023. Maximální výše dotace 
bude 100 000 Kč. Výše dotace je 80 %.

MAS Slavkovské bojiště za finanční podpory 
Jihomoravského kraje ve spolupráci s projektem 
Podnikni to! otevírá 4. dubna 2023 ve Slavkově 
u Brna další bezplatný kurz pro občany města 
a okolních obcí. Na kurzu se prakticky naučí, jak 
najít podnikatelskou příležitost a krok po kroku 
ji přetavit v úspěšné a výdělečné podnikání. Na 
své si přijdou jak začínající podnikatelé, tak ti, 
kteří už podnikají a chtějí své projekty zkvalitnit 
a posunout dopředu.

Kancelář MAS Slavkovské bojiště také pokraču-
je v administraci programu Nová zelená úsporám 
LIGHT, který je určený pro seniory a nízkopříjmo-
vé domácnosti. Pracovníci kanceláře vystavují 
odborné posudky, ale také pomáhají se založením 
národní identity občana, registrací na portálu 
SFŽP a s podáním žádosti. To vše ZDARMA. V sou-
časné chvíli je již 100 podaných žádostí. 

všechny informace jsou k dispozici na strán-
kách www.slavkovskebojiste.cz.

Hana Tomanová, MAS Slavkovské bojiště

UKLIĎME TELNICI
1. DUBNA 2023

SRAZ OD 8 HODIN
V TELNICI NA MASARYKOVĚ NÁM. U ŠATLAVY, 

 V NÁDRAŽNÍ ČTVRTI U SBĚRNÉHO MÍSTA
 NA ULICI HLINÍKY.

Drobné občerstvení, reflexní vesty 
a pracovní rukavice budou zajištěny.

Strávíte několik hodin zdravým pohybem a na
čerstvém vzduchu. Pomůžete dobré věci a dáte

příklad mladším generacím :-)

Děkujeme, že nám pomáháte!

 

Kontaktní osoba: František Zavadil, tel. 732 551 806
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Pomoc, která přijde 
k vám domů 

Díky sociálním službám poskytovaným přímo v te-
rénu mohou vaši blízcí i nadále žít ve svém přiro-
zeném sociálním prostředí a udržovat vztahy, které 
jsou pro ně důležité – tedy mohou získat veškerou 
potřebnou péči prostě doma. Podporu, kterou po-
třebujete možná právě vy, hledejte v Elektronickém 
katalogu sociálních služeb Jihomoravského kraje na 
webu prostedoma.jmk.cz.

Jaké jsou výhody sociálních služeb v terénu? Díky 
podpoře terénních sociálních služeb se senioři ve 
vaší obci nemusí stěhovat z domu v momentě, kdy 
se o sebe nedokážou postarat. Podpora terénní 
služby znamená i pomoc pro pečující rodinu, která 

nemusí vědět, jak se o nemocného nebo nemohou-
cího člena rodiny správně postarat. Terénní sociální 
služby poskytují pomoc a podporu podle potřeb 
každého člověka. Vždy se domlouvají konkrétní 
úkony tak, aby se co nejvíc podpořila samostatnost 
a důstojnost člověka.

Prostě doma – Jak to skutečně funguje? Poznej-
te opravdové příběhy lidí, kterým terénní sociální 
služby poskytly podporu při naplňování jejich 
potřeb:

Kateřina zůstala po úmrtí manžela ve svém 
domě zcela sama, nemá děti ani vnoučata. Se 
sousedy se vídá pouze v kostele, kam chodí téměř 
každou neděli, přestože má problémy s chůzí. 
Místní farář si všiml, že poslední týdny chodí Ka-
teřina pořád ve stejném oblečení a chová se zma-
teně. Promluvil si s ní a zjistil, že už nezvládá péči 
o domácnost a nedostane se už sama ani do vany. 
Domluvili si schůzku s terénní sociální pracovnicí, 
která Kateřině pomohla vyřídit příspěvek na péči. 
Od té doby za ní pravidelně jezdí pečovatelka, která 
jí pomáhá s koupáním i úklidem domácnosti.

Josef žije sám v bytě, s rodinou se nestýká a kon-
taktu s lidmi se vyhýbá. Všichni ho mají za místního 
podivína. Josefova sousedka Marika si všimla, že 
přes den skoro nevychází z domu a hlasitě se hádá 
sám se sebou. Marika se domluvila se starostou 
a díky sociálním pracovnicím z nedalekého města 
začal k Josefovi dojíždět terénní pracovník, který mu 
pomohl zhoršení psychického stavu zvládnout. Jo-
sef některé dny dochází do denního centra, navště-
vuje terapeutickou dílnu, a i podle sousedů je už na 
tom lépe.

Věra byla donedávna aktivní, pravidelně chodila 
do klubu seniorů hrát karty, každou středu odpole-
dne měla schůzku v kavárně se svou nejlepší kama-
rádkou. Když uklouzla na náledí a zlomila si nohu, 
už se z toho pořádně nezotavila. Chodí s chodítkem, 
bojí se chodit sama ven, aby znovu neupadla a ne-
zranila se. Dcera Věře pořídila nouzové tlačítko na 
krk, aby si mohla kdykoliv zavolat pomoc. Obrátila 
se také na sociální pracovnice, které Věře pomohly 
nacvičit chůzi s chodítkem tak, že už zase chodí 
nejen na kávu.

Další příběhy a informace najdete na webových 
stránkách prostedoma.jmk.cz.

Jana Leitnerová, Jihomoravský kraj

Díky sociálním službám posky-
tovaným přímo v terénu mohou 
vaši blízcí i nadále žít ve svém 
přirozeném sociálním prostředí  
a udržovat vztahy, které jsou pro 
ně důležité – tedy mohou získat 
veškerou potřebnou péči prostě 
doma. 

Podporu, kterou potřebuje-
te možná právě vy, hledejte  
v Elektronickém katalogu sociál-
ních služeb Jihomoravského kraje 
na prostedoma.jmk.cz.

Pomoc, která  
přijde k vám  
domů

prostedoma.jmk.cz
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Online marketing 
cílený na seniory

Senioři už dávno nestojí na okraji zájmu marketin-
gových kampaní. Starší spotřebitelé se stále častěji 
začínají pohybovat v online prostoru. A marketingo-
ví specialisté si toho jsou dobře vědomi. Jaké strate-
gie firmy v reklamě používají? A je tento marketing 
vždy etický?

Marketing zacílený na seniory má svá specifika 
daná zejména fyziologickým stárnutím. Jednou ze 
základních marketingových strategií je vytvoření re-
klamy, která ukazuje seniory takové, jací by si sami 
přáli být. Vitálnější, aktivnější, v obklopení rodiny. 
Přitom tento marketing, jako u mladší generace, ne-
pracuje se strategií vyvolat nějakou novou potřebu, 
ale spíše řešení jejich problémů a podporu prodeje 
třeba formou slevových kuponů.

Marketingoví specialisté se ale mnohdy nezdrá-
hají zneužívat zranitelnosti starších lidí – ať už se 
jedná o reklamu nabízející zázračné vyřešení zdra-
votních problémů, finančního zabezpečení či poci-
tu osamělosti, kdy se senioři stávají snadnou obětí 
podvodných online seznamek. Narazit můžeme i na 
reklamy, jejichž hlavním cílem je finanční vykořisťo-
vání starších lidí formou podvodů a nátlakových 
prodejních taktik. „Zejména v poslední době jsou 
velkým rizikem podvody spojené s bankovnictvím,“ 
uvádí ředitelka spotřebitelské organizace dTest 
Eduarda Hekšová a doplňuje: „Typicky se jedná 
o nabídky drobného investování pro seniory s pří-
slibem výdělku. Kámen úrazu často spočívá v tom, 
že při komunikaci senioři poskytnou nevědomky 
i přístupové údaje k účtům.“

Jak si tedy užít online prostor plný cílených re-
klam bezpečně?

Je klíčové si uvědomit, že nic není zadarmo. Ani 
ve virtuálním světě. „Mnohdy na internetu neplatí-
me penězi, ale třeba i vyplněním e-mailové adresy, 
která nabízí pro firmy snadnou cestu k cílené rekla-
mě,“ konstatuje Eduarda Hekšová a dále radí: „Není 
tak od věci čas od času pomoci seniorům s odhláše-
ním obtěžujících obchodních sdělení, pokud o naši 
pomoc, samozřejmě, budou stát.“

Na místě je také obezřetnost a jistá dávka skepse. 
Zejména v případě, pokud je reklamní nabídka až 
příliš lákavá. Důležité je také nevěřit výzvám, u kte-

rých má senior reagovat hned. „Je spousta přísloví 
hodících se pro svět internetu, která budou senioři 
dobře znát, například ‚Dvakrát měř, jednou řež‘ 
nebo ‚Nekupuj zajíce v pytli‘,“ podotýká Eduarda 
Hekšová. Často se totiž setkáme s reklamou, která se 
snaží spotřebitele dostat pod tlak.

Konečně je zapotřebí počítat s tím, že řada 
starších spotřebitelů často zkušenost s podvod-
nou reklamou bagatelizuje. Za tím často stojí stud 
z toho, že se nechali napálit nebo při závažnějších 
podvodech obavy ze sekundární viktimizace ze 
strany police. Je tak důležité oprostit se od obviňo-
vání seniorů, pokud snadno uvěří lákavé nabídce. 
Cestou je otevřená a laskavá komunikace a trpě-
livé vysvětlení rizik, které cílená online reklama 
přináší.

Při podezření na podvodnou reklamu doporuču-
jeme využít sílu internetu a zkusit si vyhledat název 
výrobku či společnosti třeba na stránkách www.
hoax.cz nebo na našem serveru Vasestiznosti.cz. 
Také je možné případný e-shop vyhledat na strán-
kách České obchodní inspekce, která vede seznam 
rizikových e-shopů zde www.coi.cz/pro-spotrebitele/
rizikove-e-shopy. V případě nejasností, zda se jedná 
o podvodné jednání, se můžete obrátit také na naši 
poradnu. S odhalením podvodných stránek, na 
které láká reklama, může pomoci i nainstalování 
některého z bezpečnostních softwarů.

Lucie Korbeliusová, dTest

Environmentální 
vyúčtování Telnice 
za rok 2022 

Elektrospotřebiče jsou součástí našeho každodenní-
ho života a jen těžko si jej bez nich dokážeme před-
stavit. Elektroodpad je tak v současné době jedním 
z nejrychleji rostoucích druhů odpadu. Pro zajištění 
sběru a recyklace již vysloužilých elektrozařízení si 
naše obec vybrala ke spolupráci kolektivní systém 
ASEKOL. Elektroodpad obsahuje řadu zdraví škod-
livých materiálů a díky zajištění správné recyklace 
vysloužilých elektrozařízení přispíváme k ochraně 
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životního prostředí. Recyklace navíc umožňuje opě-
tovné materiálové využití a patří mezi základní 
principy cirkulární ekonomky. Míra opětovného 
materiálového využití je velmi vysoká a podle jed-
notlivých typů výrobků dosahuje až 95 %.

Jakým rozsahem naše obec přispěla k lepšímu ži-
votnímu prostředí, se dozvídáme z environmentál-
ního vyúčtování zpracovaného společností ASEKOL. 
Díky zodpovědné recyklaci vznikají úspory spotřeby 
elektrické energie, primárních surovin, vody, okyse-
lování prostředí a produkci skleníkových plynů.

Certifikát environmentálního vyúčtování vyčís-
luje přínos naší obce k ochraně přírody v roce 2022. 
Vyplývá z něj, že díky množství námi odevzdaných 
elektrozařízení jsme uspořili 28,82 MWh elektřiny, 
2 631,34 litrů ropy, 283,12 m3 vody a 5,32 tun pri-
márních surovin. Navíc jsme snížili emise skleníko-
vých plynů CO2 ekv. o 43,19 tun, a produkci SO2 ekv. 
(který zapříčiňuje okyselování prostředí) o 487,3 kg.

Environmentální vyúčtování je vypočítáváno 
pomocí studie životního cyklu výrobku (tzv. LCA – 
Life Cycle Assessment), která vypovídá o dopadech 

 

 

 

Obec Telnice 
ZA ROK 2022 BYLO ZPRACOVÁNO 7 168 kg ELEKTROZAŘÍZENÍ A TÍM USPOŘENO: 

28,82 MWh 5,32 t 283,12 m3 

487,30 kg 2 631,34 l 43,19 t 
 

* Úspora takového množství ropy  
se rovná spotřebě stejného množství 
potřebného k ujetí 38 681 km  
v běžném osobním automobile 
 
** Úspora takového množství vody  
se rovná stejnému množství, které  
je spotřebováno při 3 801 cyklech 
sprchování 

 

výroby a recyklace jednotlivých elektrozařízení na 
životní prostředí. Studie zohledňuje všech šest sku-
pin elektrospotřebičů, jejichž zpětný odběr kolek-
tivní systém ASEKOL zajišťuje.

Každý kus vytříděného elektra se počítá, což 
dokazuje příklad 100 vytříděných notebooků, které 
uspoří 10 MWh elektřiny. Takové množství odpovídá 
tříleté spotřebě elektřiny rodiny žijící ve standard-
ním bytě. Za 100 kg vytříděných elektrospotřebičů 
se ušetří takové množství ropy, které by stačilo na 
výrobu benzínu pro cestu z Prahy do Paříže. Děku-
jeme všem, kteří pečlivě třídí odpad, a přispívají tak 
k ochraně životního prostředí.

Společnost ASEKOL

Činnost SDH Telnice 
za rok 2022

Vážení spoluobčané, rád bych vás seznámil s činnos-
tí Sboru dobrovolných hasičů Telnice v roce 2022.

V lednu jsme uspořádali valnou hromadu, která 
se konala na sokolovně. Jako hosté byli přítomni 
předseda revizní komise OSH bratr Jiří Krejčí a sta-
rosta obce František Kroutil. V půli února jsme po 
roční pauze, způsobené covidem, vyrazili na ostat-
kový průvod obcí. Tentokráte poprvé bez koňského 
povozu a bez kapely. I tak se akce vydařila a v prů-
vodu se veselilo za doprovodu reprodukované 
hudby rekordních 35 masek. Během měsíce února 
započala další fáze rekonstrukce hasičské zbrojnice, 
zaměřená na novou elektroinstalaci.

Koncem února začal válečný konflikt na Ukraji-
ně a my jsme se již 27. 2. stali s požárním vozidlem 
Fiat-DA součástí konvoje několika vozů, které vezly 
humanitární sbírku pořádanou obcí Telnice. Cílem 
bylo shromaždiště v Bratislavě, kde byla sbírka pře-
ložena a dále pokračovala na Ukrajinu. Solidarita 
občanů byla tak velká, že se vše nepodařilo odvést 
najednou. Dne 4. března jsme, tentokrát již sami, 
vyjeli na shromaždiště do slovenského Cíferu. Mezi 
členy byla uspořádána finanční sbírka na pomoc 
Ukrajině. Vybraná částka 11 000 Kč byla odeslána na 
konto ukrajinské ambasády.
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Začátkem března byl proveden velký úklid na 
zbrojnici a začátkem dubna proběhl sběr kovové-
ho šrotu v obci. V období 29. 4. – 13. 5. probíhaly 
intenzivní práce na dokončení rekonstrukce zbroj-
nice. Tak jako v minulém roce 2021, se nám i letos 
většina prací podařila odvést svépomocí. Odbornou 
práci na elektroinstalaci provedla firma Luboše 
Rožnovského. Chtěl bych všem, kdo se svědomitě 
podíleli na pracích v době osobního volna, poděko-
vat. Velké díky také patří obecnímu úřadu. Následně 
proběhl 14. května den otevřených dveří na hasičce, 
při kterém byla panem farářem posvěcena socha 
sv. Floriána, která je umístěna na venkovní fasádě. 
Pro návštěvníky bylo připraveno posezení s občer-
stvením. Z okolních sborů se zúčastnili zástupci ze 
Sokolnic a Žabčic.

Koncem května oslavil SDH Sokolnice 130 let od 
svého založení. Naši zástupci se zúčastnili slavnost-
ní schůze a jednotka se zapojila do programu oslav, 
kde asistovala při ukázce hašení osobního auto-
mobilu. V srpnu se podařilo uspořádat již tradiční 
nohejbalový turnaj v areálu sokolovny. Koncem 
září proběhly volby do obecního zastupitelstva, ve 
kterých byla občany Telnice zvolena za náš sbor 
Romana Vymazalová. 

Ze sboru se v roce 2022 odhlásili tři členové, 
a sice František Kroutil, Marcel Bojo a Vladan Mifek. 
Chtěl bych jim poděkovat za jejich obětavou práci 
pro sbor. Zvláště pak Františkovi a Marcelovi, kteří 
se významnou měrou zasadili o znovuobnovení 
výjezdové jednotky, pořízení hasičské techniky a sa-
motné požární zbrojnice. Ještě jednou děkuji. Náš 
sbor má k dnešnímu dni 35 členů.

Richard Smetana, starosta SDH Telnice

Čaj o páté 

Sociální komise a obec Telnice vás zvou na 

v neděli 23. dubna 2023 od 15 hodin
na sokolovně

Vstupné 20 Kč

Těšíme se na vás

Přijďte si posedět se svými přáteli a dát si dobrý čaj, 
čeká vás odpoledne plné překvapení a zábavy.
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	S jakými představami jsi na podzim 
kandidovala v komunálních volbách? 
Počítala jsi s tím, že se můžeš dostat 
do vedení obce a budeš muset opustit 
stávající zaměstnání?

Vzhledem k tomu, že jsem zastu-
pitelkou již poněkolikáté, kandido-
vala jsem opět s představou, že pro 
svou rodnou „dědinu“ nabídnu to, 
co umím a v co věřím, práci v ob-
lasti kultury, spolupráci ve spolkové 
činnosti, podporu tradic. Že budu 
prosazovat dobré věci v nějaké 
sounáležitosti s ostatními, i když 
každý kandidujeme za jinou stranu 
či uskupení. Popravdě jsem nepo-
čítala s tím, že bych se dostala do 
vedení obce. Zdálo se mi jasné, že 
ve vedení budou zástupci těch vo-

Rozhovor s Bohumilou Hrazdírovou, 
novou místostarostkou

lebních stran, které získaly nejvíce 
hlasů. Že jejich zástupci budou mít 
snahu se dohodnout. Povolební 
vyjednávání nakonec nabrala jiný 
směr a já jsem tu výzvu, abych se 
zapojila i na úrovni vedení obce, 
musela přijmout, když jsem dostala 
důvěru svých voličů a těch, kteří 
mě navrhli. Takže jsem v podstatě 
ze dne na den opustila svoji práci 
u notářky, kterou mám opravdu 
moc ráda, i skvělý pracovní kolektiv, 
což bylo pro obě strany vážně těžké. 

	Máš za sebou tři měsíce ve funkci 
místostarostky. Čemu se věnuješ nejvíc? 

Vlastně jsem převzala agendu, 
kterou vykonával místostarosta 
Honza Dudák přede mnou: vyja-
dřování ke stavbám a ke kácení 

Bohumila Hrazdírová (1970) je 
telnickou rodačkou. Základní školu 
navštěvovala postupně v Újezdě 
u Brna, v Telnici, v Žatčanech a druhý 
stupeň opět v Újezdě u Brna. Je 
absolventkou Střední průmyslové 
školy strojnické v Brně na Sokolské 
a dále Právnické fakulty Masarykovy 
univerzity v Brně. Zaměstnáním je 
právničkou v notářské kanceláři, kde 
se věnuje dědické agendě. Ve volném 
čase se věnuje práci ve spolku 
Orel jednota Telnice se zaměřením 
na kulturní akce, podporu tradic 
a tábory pro děti. Dále je také aktivní 
ve farnosti, kde vede katecheze pro 
děti na dětských mších a věnuje se 
lektorské činnosti. Mezi její koníčky 
patří četba, zpěv, návštěvy divadla, 
na jaře se těší i do zahrádky. 
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dřevin, odpadové hospodářství, 
evidenci a přípravu smluv o nájmu 
hrobových míst apod. A k tomu 
patří také různá školení, která se 
snažím absolvovat, abych pronikla 
do těchto oblastí, které jsem ze své 
práce samozřejmě neznala. 

	Jak se ti v nové roli hodí tvé zkuše-
nosti z práce a právnické vzdělání? 

Z práce jsem zvyklá komunikovat 
s lidmi i s úřady, vést jednání tak, 
aby došlo mezi účastníky k doho-
dě, vydávat rozhodnutí. Na obci je 
potřeba vlastně totéž, takže v tom 
pokračuji. Právnické vzdělání se 
v dnešní době hodí všude, vždyť celý 
život se odvíjí v intencích nějakých 
zákonů. Mám větší praxi ve čtení 
a chápání předpisů, je pro mě sro-
zumitelnější to, co chtěl zákonodár-
ce říci, a pokud nějaké věci nerozu-
mím, umím si vyhledat literaturu 
a komentáře, abych jí porozuměla. 
Jsem srozuměna s tím, že neznalost 
zákona neomlouvá a je že třeba po-
stupovat správně. Samozřejmě také 
jako právník vím, že právní úprava 
zdaleka není dokonalá a že mnohá 
rozhodnutí je třeba dělat v celko-
vém kontextu, nejen se slepě řídit 

textem dvou holých vět v paragrafu. 
A také vím, že se právníci většinou 
specializují na určitou oblast práva, 
a to je třeba respektovat, když se 
řeší nějaká konkrétní otázka.

	Ve vedení obce Telnice jsou nyní dvě 
ženy, které jsou výraznými osobnostmi 
dvou v mnoha ohledech „konkurenč-
ních“ spolků, Sokola a Orla. Jak se vám 
na obecním úřadě spolupracuje?

Já myslím, že se nám spolupracu-
je dobře. To, že každá patříme do 
jiného spolku, není problém vů-
bec. A to, že jsme obě výraznými 
osobnostmi, by problém mohl být, 
ale my ho nemáme. Navíc právě 
proto, že obě pracujeme ve spol-
cích, je mezi námi jakýsi vzájemný 
respekt i pochopení k práci té druhé 
a ke starostem, které nás nejen ve 
spolkové činnosti potkávají a které 
se od sebe zase až tak moc neliší. 
Ale každodenní práce na úřadě se 
vlastně příslušnosti ke spolku vůbec 
netýká. Tady spolu řešíme převážně 
věci běžného chodu obce, a to pro 
všechny občany.

Nikdy bych do spolupráce s Leo-
nou Bímovou nešla, kdybych neměla 
jistotu, že naše vzájemné jednání 

bude vždycky slušné, lidské a férové. 
Leonu znám dlouhé roky, věřila jsem 
tomu, že to tak bude a potvrzuje se 
mi to. A i když nemusíme mít stejný 
názor na konkrétní věci, ta jistota, 
že vždy budeme mít snahu si vše 
vysvětlit v dobrém a na rovinu, bez 
nějakého psychického nátlaku a ve 
snaze udělat pro věc vše, co bude 
třeba, ta je pro mne zásadní. 

	Dovedeš si představit, že právě tato 
vaše spolupráce na vedení obce může 
otevřít novou historickou kapitolu ve 
vztahu mezi místním Sokolem a Orlem? 

Je to nejlepší příležitost. Myslím, že 
ani jedna nejsme zastánkyní starých 
časů, kdy naše spolky historicky byly 
opravdu konkurenční. Když jsme 
po revoluci obnovovali Orla, bylo 
pro nás zásadní se k takovým věcem 
nevracet, proto jsme se také při vý-
stavbě orlovny vydali cestou nabíd-
ky jiných sportů a aktivit, než jaké 
dělá Sokol, abychom společně pro 
obec a její obyvatele, ale i pro široké 
okolí, nabízeli činnost různorodou, 
abychom se doplňovali. A už i v té 
počáteční době jsme některé akce 
dělali ve spolupráci a bylo to fajn. 

	Máš velkou rodinu: manžela, čtyři 
děti, jednoho vnoučka, rodiče z obou 

S manželem na tradičních krojovaných ostatcích

S dcerami 
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stran, sourozence s rodinou… Jakou 
podporu v nové životní roli nacházíš 
právě v rodině?

Musím říct, že mě moje rodina 
maximálně podpořila, i když bylo 
jasné, že se náš život může změnit 
a že bude třeba věnovat více času 
a energie novým věcem, které mě 
na obci čekají. Bez porozumění 
v rodině by taková funkce šla vyko-
návat jen velmi těžko.

	Na co se mohou občané Telnice těšit 
v roce 2023 anebo v nejbližších letech? 

Počítáme s tím, že budeme samo-
zřejmě pokračovat v realizaci již 
započatých projektů. Jde například 
o rekonstrukci průtahu obcí, opra-
vu uličky na Masarykově náměstí, 
výsadbu nových stromů, realizaci 
cyklostezky na nádraží apod. Chce-
me podporovat jak věci, které už 
dlouhou dobu velmi dobře fungují, 

třeba Klub aktivních seniorů nebo 
Letní hlídání dětí, tak i nové spol-
kové nebo občanské aktivity určené 
všem generacím našich občanů. 
Nějaký úplně nový projekt v tuto 
chvíli zatím nemáme – stále se 
nacházíme ve fázi, kdy se seznamu-
jeme se všemi činnostmi na obci, 
učíme se řešit věci, které jsou ze 
zákona naší povinností, a snažíme 
se zvládnout to, co už je v běhu. 

Rády si ale v každém případě vy-
slechneme nové nápady a náměty 
na projekty, které by bylo možné re-
alizovat a které by pomohly zlepšit 
život u nás v obci.

	Děkuji za rozhovor a přeji mnoho 
úspěchů při správě naší obce.

Jan Vybíral

S ukrajinskou rodinou ubytovanou na orlovně

Orelský stanový tábor 
2.-11. 7. 2023

Borovinka

Pojeďte s námi za dobrodružstvím 
i přírodou na Borovinku.

Pro děti od 6 do 15 let
Cena 4.000,- Kč 

(pro členy Orla sleva 500,- Kč)

Předběžné přihlášky přijímáme do 17. 4. 2023. Formuláře naleznete
na www.oreltelnice.cz. 

V případě dotazů pište na annah@oreltelnice.cz. 
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Telnická škola  
od prosince  
do jara

Vážení čtenáři, po několika měsí-
cích otevírám pomyslné okénko 
a ohlížím se zpět za děním v naší 
základní škole. 

V adventu se dobrovolníci z řad 
žáků naší školy zapojili do mnoha 
různých aktivit. Nejprve vyrábě-
li ve školní družině přáníčka pro 
telnické seniory, které pak druhou 
adventní neděli potěšili kulturním 
vystoupením při jejich setkání 
na orlovně. V pátek 16. prosince 
pomohli se zdobením vánočního 
stromu v areálu Sokola Telnice 
a v sobotu okořenili zpěvem ko-
led atmosféru vánočních trhů na 
stejném místě. Před Vánocemi jsme 
se všemi žáky vyjeli do Žatčan na 
tradiční divadelní představení mla-
dých ochotníků s názvem Panenka 
z Žatčanské tůně, které sklidilo 
veliký potlesk.

Měly také proběhnout besídky 
jednotlivých tříd. Prvňáci a druháci 
si připravili pod vedením třídních 
učitelek vystoupení pro rodiče. 
Ostatní třídy se chystaly na před-
vánoční den ve škole. Pouze žáci 
první třídy ale zvládli besídku usku-
tečnit v plánovaném termínu. Poté 

nám viry a bakterie opět ukázaly 
svou moc a zhatily naše plány do-
konce do té míry, že po dohodě se 
zřizovatelem bylo na dva dny před 
vánočními prázdninami vyhlášeno 
ředitelské volno. Ve škole zůstala 
z 98 žáků pouze třetina. Obdobně 
ochořeli také pedagogové a provoz-
ní zaměstnanci školy.

V novém roce proběhly „před-
vánoční“ besídky ve zbývajících 
třídách a s opožděným „Ježíškem“ 
přišly za žáky také paní starostka 
a paní místostarostka. Po polo-
letních prázdninách, konkrétně 
9. února, poměřilo družstvo žáků 
páté třídy své síly s ostatními 
vrstevníky na Kloboucké pětce – 
soutěži, kterou pořádá gymnázium 
v Kloboukách u Brna. Měsíce únor 
a březen byly bohaté na dopro-
vodné výukové aktivity. Čtvrťáci se 
seznámili na Špilberku s hrabětem 
Joštem, páťáci si zopakovali znalosti 
o založení našeho státu během pro-
gramu na obecním úřadu, prvňáci 
a druháci utužovali vztahy mezi 
sebou během preventivního pro-
gramu Třída jako tým. Třetí až pátá 

třída nezůstaly pozadu. Za asisten-
ce Policie ČR se proškolily v oblasti 
kyberšikany a v úskalích pohybu 
na internetu. Druháci se potkali se 
seniory v KLASu během kulturního 
programu. Žáci navštěvující školní 
družinu vyrazili k profesionální jed-
notce hasičů do Židlochovic v rám-
ci projektového dne realizovaného 
z prostředků EU.

Po jarních prázdninách se těšíme 
na ukázku letu dravců v Sokolnicích 
a žáci třetí až páté třídy se zúčastní 
školního kola soutěže Matematický 
klokan. Vybraní hráči pak pojedou 
obhajovat 1. místo na turnaj des-
kových her do Nebovid. Mohlo by 
se zdát, že ve škole mají žáci pestré 
vyžití a zapomíná se na učení. Není 
tomu tak, valnou většinu času pro-
bíhá vyučování a vzdělávání žáků 
a většina výše zmiňovaných aktivit 
má podpořit a rozšířit znalosti a do-
vednosti, které žáci během výchov-
ně vzdělávacího procesu získávají. 
Přeji vám krásné jarní dny.

Petr Gabrhel, ředitel školy
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Mateřská škola 
od prosince  
do února 

V průběhu celého školního roku 
vždy v každé třídě řešíme, jak nej-
lépe připravit naše předškoláčky 
na nástup do 1. třídy. Samozřejmě 
máme plán vzdělávání, zaměřu-
jeme se na všechny oblasti školní 
zralosti a připravenosti, na konzul-
tačních hodinách řešíme s rodiči, 
co se musí ještě dopilovat, nebo 
naopak v čem jejich dítě vyniká. 
Dá se říct, že na tom intenzivně 
pracujeme celý rok. Abychom toto 
snažení ještě zvýšili, pozvali jsme 
v této oblasti uznávanou odborni-
ci, paní Mgr. Lenku Bínovou, která 
pro nás a rodiče udělala přednášku 
na téma: Ve školce mi bylo fajn, ale 
budu školákem – jak nejlépe své 
dítě připravit na přechod do ZŠ – 
připravený předškolák. Přednáška 
byla skvělá a doufám, že aspoň 
některým rodičům k užitku. 

V listopadu jsme ještě stihli ná-
vštěvu profesionálních hasičů, kteří 
dojeli s velkým autem a připravili si 

pro děti povídání o své práci. Děti 
měly možnost si pořádně proš-
mejdit hasičské auto. Bylo to velmi 
zajímavé a poučné dopoledne. 

Během prosince jsme měli ve 
školce opravdu velmi nabitý pro-
gram. Nejprve nás v pondělí 5. pro-
since poctil návštěvou sv. Mikuláš 
se svými pomocníky, čertem a an-
dělem. Ve všech třídách měly děti 
připravené básničky i písničky na 
jejich počest. Jednohlasně se také 
shodly, že byly celý rok náramně 
hodné, a tak je Mikuláš obdaroval 
balíčkem s dobrůtkami. 

V polovině prosince nás čekalo 
také slavení Vánoc. Proběhlo vá-
noční odpolední posezení s rodiči. 
Děti si ve svých třídách připravily 
pro rodiče a prarodiče krátká milá 
vystoupení a vše proběhlo v kou-
zelné atmosféře. Rozbalili jsme 
také s dětmi dárečky z akce „Strom 
splněných přání“, která probíha-
la v naší MŠ dva týdny, a do které 
se zapojilo opět velké množství 
rodičů, za což ještě jednou velice 
děkujeme. Dále jsme ještě před Vá-
noci stihli zajet s dětmi na divadlo 
do Žatčan, kde jsme viděli skvělé 
představení O Vodnické panence, 
které se nám všem velice líbilo. 

Na začátku ledna pro nás při-
pravily skvělé představení děti ze 
základní školy pod vedením paní 
učitelky Niky Štěpánkové. Byla 
to naprostá paráda. Ještě jednou 
moc děkujeme a velká pochvala 
jak pro paní učitelku, tak hlavně 
pro děti! 

Od 20. ledna jsme ve škol-
ce rozjeli projekt „Setkávání 
předškoláků“, který potrvá až 
do dubna, kdy na něj naváže 
program „Těšíme se do školy“ 
pro děti s paní učitelkou, kterou 
budou mít v 1. třídě. Setkávání 
probíhá vždy v pátek jednou za 
čtrnáct dní, kdy se na celé do-
poledne společně sejdou pou-
ze předškoláci a je pro ně vždy 
připravený pestrý program. Cílem 
je utužení budoucího kolektivu 
prvňáčků a zároveň další rozvoj 
v oblastech předškolní zralosti 
a  připravenosti. 

Také k nám letos zavítaly 
„Tetiny“ s představením „Tetiny 
v kuchyni“. Velmi hravou for-
mou plnou různých písniček 
dětem přiblížily základy zdravého 
stravování a správných návyků. 
Na začátku února proběhl také in-
teraktivní program pro děti, který 
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zaštiťují členové Filharmonie Brno 
s názvem „Lidské tělo“. Od 15. úno-
ra jsme s dětmi začali jezdit na kurz 
do Plavecké školy Hustopeče.

V lednu se s námi rozloučila paní 
učitelka Andrea Weberová, které 
bych ráda touto cestou poděkova-
la za výbornou práci a popřála jí 
mnoho štěstí a úspěchu v novém 
zaměstnání. Od února místo ní na-
stoupila do třídy Soviček paní nová 
paní učitelka Veronika Bímová, 
které bych zase ráda popřála pevné 
nervy, a také aby se jí u nás dobře 
pracovalo. 

A na co se můžeme do konce 
školního roku ještě těšit? Je toho 
opravdu spousta. V prvé řadě nás 
čeká školkový karneval. Další růz-
ná divadelní představení a interak-
tivní programy. Také se minimálně 
hoši velmi těší na blížící se Veli-
konoce. No, myslím, že nudit se 
u nás v mateřské školce rozhodně 
nebudeme.

Veronika Slezáková,  
vedoucí učitelka MŠ

Děkuji, školko! 
Velmi ráda vzpomínám na doby, 
kdy jsem jako malá chodila do 
místní školky. Tenkrát měla Telnice 
mnohem méně obyvatel a stačily 
tedy pouze dvě třídy – Maloši a Ve-
loši. Do Malošů chodily děti mladší, 
do Velošů pak ti starší. I když někdo 
nerad vzpomíná na teplé mléko, 
které muselo každé dítě denně 
vypít, nebo na některé obědy, 
u kterých se muselo sedět, dokud 
se nedojedlo poslední sousto, byly 
to krásné, bezstarostné časy. Měla 
jsem ráda tu starou oprýskanou 
budovu, staré skříňky, ve kterých 

měla před mnoha lety svoje věci 
i moje maminka. A zbožňovala 
jsem paní učitelky, i když uměly být 
i důsledné a přísné. Tolik mě toho 
naučily. Vzpomínám na ně s láskou 
a úctou, a když se s nimi potkám, 
vždy znovu mě jejich milá slova 
zahřejí u srdce.

Dnes už jsem dospělá a do stejné 
školky chodí moje děti. Má novou 
střechu, novou fasádu, nové topení, 
novou přístavbu, nové úplně všech-
no. Ale troufám si říct, že, alespoň 
pro mě, zůstal duch školky stejný. 
Děti mají nové moderní hračky, 
nové a moderní pomůcky, vybavení 
a spoustu možností. A mají také 
nové paní učitelky (jiné než já). Tyto 
paní učitelky mají spoustu povin-
ností, mnohem více než mívaly ty 
před třiceti lety. Musí se neustále 

vzdělávat, vést velké množství 
dokumentů o každém dítěti, vnímat 
všechna specifika, dodržovat hro-
madu předpisů, všechno neustále 
zaznamenávat, je na ně neustále 
vyvíjen velký tlak z řad veřejnosti, 
rodičů i samotných dětí. Musely se 
také poprat s nelehkou covidovou 
dobou a dalšími epidemiemi, kte-
rými si nejen Telnice v posledním 
roce prošla. Ale i přes všechny tyto 
a další peripetie zvládají svou práci 
skvěle! Moje děti mají ze školky 
každý týden neuvěřitelné množství 
výrobků, učí se stále nové techniky, 
básničky, písničky a říkanky a do 
školky se velmi těší. Stačí se na 
procházce zaposlouchat, jak spolu 
děti a paní učitelky komunikují, 
kam všude se v Telnici podívají, co 
všechno poznávají. A já pak doma 
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ráda a s vděčností poslouchám, jak 
jsou moje děti ze školky nadšené, 
a jsem šťastná, že mají takový milý 
start do života.

Chápu, že jsou i děti, které ze 
školky nadšené nejsou, a to přede-
vším proto, že by nejraději prostě 
byly doma a žádné podobné zaří-
zení nenavštěvovaly. Někdy je to 
povahou, jindy počátečním stra-
chem z neznáma, životní situací 
nebo výchovou. Moje mladší dítě je 
introvert, ale protože to o něm vím 
a paní učitelky tak k němu přistu-
povaly, zvládli jsme prvotní ne úpl-
ně příjemné období dobře. Co ale 
opravdu nechápu, je neustálá po-
třeba některých rodičů škodit. Škol-
ce, učitelkám, ostatním rodičům, 
ale i dětem. A to zcela bezdůvodně! 

Já mám dobrý přístup k informacím 
o svých dětech i o dění ve školce, 
možnost se každý den zeptat na 
aktuální situaci a mám dobrou zku-
šenost se vstřícností paní učitelek, 
když jsem potřebovala řešit nějaký 
specifický problém. Stejně tak jsem 
nikdy neměla problém při komu-
nikaci s vedením. Kdyby ve školce 
skutečně byl nějaký problém, ať už 
se šikanou, týráním, neprofesio-
nalitou či něčím podobným, zcela 
jistě by se to už nějakým způsobem 
projevilo. Děti by byly vystresované, 
bály by se, měly by fyzické, psychic-
ké i psychosomatické problémy, 
a zcela jistě by se to netýkalo jen 
jednoho či dvou dětí. Takže milí ro-
diče, pokud máte s naší školkou tak 
velký neřešitelný problém, zařiďte 

si domácí vzdělávání, anebo je pře-
hlaste do jiného zařízení. Přestaňte 
stresovat paní učitelky, ostatní 
rodiče a hlavně děti, včetně těch 
svých. Nestavte je do situace, kdy si 
s nimi nikdo nebude chtít hrát, a to 
jen kvůli vám!

Velmi děkuji všem paním učitel-
kám, jmenovitě pak Evě Klanicové 
a Květě Urbančíkové (učitelky z naší 
třídy Ježečků) za jejich práci, za 
jejich trpělivost a za každodenní 
neutuchající snahu utvořit pro naše 
děti krásné školkové prostředí, na 
které jednou budou s láskou vzpo-
mínat. Tak jako já. 

Anna Bojo,  
maminka dvou chlapečků
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Podzim a zima 
v Telnickém sluníčku

Na konci září jsme zahájili nový školní rok také 
v Telnickém sluníčku. Každé středeční dopoledne 
jsme věnovali nějakému tématu. Vždy se snažíme, 
aby se děti nenásilnou formou seznámily s místní-
mi tradicemi a různými svátky a abychom do toho 
zapojili nácvik jemné i hrubé motoriky, rozeznávání 
barev a tvarů, pohybovou zdatnost, muzikálnost, 
sociální adaptaci, schopnost umět se rozdělit a spo-
lupracovat a podobně. A tak jsme na podzim praco-
vali například s bramborami, kaštany a barevným 
listím, uspali jsme broučka Svatojánka, ukázali si 
lesní zvířátka, připomněli svátky sv. Václava, svaté-
ho Martina, dušičky a podobně. Zimu jsme zahájili 
adventem, postupně jsme oslavili svátek sv. Mi-
kuláše, Vánoce, po Novém roce si pak užili strasti 
a radosti zimy. Zimní sezónu jsme ukončili tradič-
ním karnevalem, při kterém si víly, berušky, zvířátka 
a opraváři pohráli s večerníčkovými postavičkami 
a oblíbenými balonky. 

Při každém setkání se děti učí ukazovací písničky 
a básničky, zpívají, hrají na hudební nástroje, zatan-
cují si, zahrají si hry, protáhnou si tělíčka, zablbnou 
si s tzv. padákem, něco si vyrobí a užijí si i volné hry. 
Rádi uvítáme další maminky, tatínky a jejich sluníč-
ka. Více informací je možné získat na facebookové 
stránce Telnické sluníčko.

Kateřina Umlášková

Kateřinská zábava 

V sobotu 26. listopadu 2022 se konala po mnoha 
letech na sokolovně Kateřinská zábava. Kdysi byla 
tato tradiční akce velmi oblíbená a všichni na ni 
rádi vzpomínají. Letos se zúčastnilo sedmnáct kro-
jovaných žen z Telnice, Měnína a Tvarožné. K tanci 
hrála dechová hudba Telničanka a připravena byla 
i bohatá tombola. Celý večer panovala dobrá nála-
da, i když návštěvníků přišlo něco málo přes šede-
sát. Doufáme, že v příštím roce bude zájem o tuto 
poslední předvánoční taneční zábavu větší. Děku-
jeme všem organizátorům za přípravu, restauraci 
U Seňora za občerstvení, všem dárcům za příspěvky 
do tomboly a Jirkovi Roznosovi za fotodokumentaci. 
Už nyní se těšíme na další rok. 

Za organizátory Leona Bímová

Pietní akt  
u pomníků Kopjafa 

V sobotu 3. prosince 2022 jsme se opět setkali u po-
mníků Kopjafa i s našimi maďarskými přáteli. Jako 
již tradičně přijel pan generálmajor profesor Csiká-
ny z Univerzity obrany v Budapešti se svými studen-
ty. Přijel také pan profesor Szabó Ádám z Univerzity 
státních služeb v Budapešti. Nečekaným, ale milým 
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hostem byl velvyslanec Maďarska v České Repub-
lice pan András Baranyi. Pan velvyslanec byl velice 
mile překvapen, že si u nás tak hezky připomínáme 
památku padlých vojáků. Předseda Brněnského 
maďarského občanského sdružení pan Pavol Lelo-
vics představil a přivítal všechny přítomné. Zazněly 

státní hymny České republiky a Maďarska. Poté se 
ujala slova paní starostka Mgr. Leona Bímová, která 
ve svém proslovu zdůraznila, že se tady nesetkává-
me proto, abychom oslavovali slavné vítězství císaře 
Napoleona, ale abychom si připomněli neskutečné 
utrpení vojáků, kteří bojovali a padli tisíce kilome-
trů od svých domovů. A také obyčejné lidi, kteří 
v okolí této bitvy žili, trpěli a také umírali. Následně 
pronesl svůj projev pan profesor Szabó Ádám, který 
obšírně popsal příčiny, průběh a důsledky bitvy tří 
císařů. Po projevech se přešlo k pokládání věnců 
a zapálení svíček. Letošní pietní akt proběhl celkem 
v tichosti, protože nepřijeli vojáci, kteří by vypálili 
čestnou salvu z pušek. Tak snad příští rok. Na závěr 
studenti zazpívali sekelskou hymnu, a tím byla slav-
nost ukončena. Všichni se odebrali do sálu orlovny, 
kde pro ně byla připravena teplá večeře a teplý 
nápoj. Po večeři se ještě všichni šli podívat k Božím 
mukám Na Lopatě, kde je hromadný hrob padlých 
vojáků. Všem se u nás moc líbilo a děkují Telnici, že 
se tak příkladně stará o jejich pietní místo. Já děkuji 
obci Telnice za finanční a technickou podporu této 
akce, restauraci Orlovna za přípravu skvělého po-
hoštění pro hosty a panu Roznosovi za fotografie.

Monika Haniková

Návštěva  
u Milušky Konečné 

Ve středu 7. prosince 2022 jsem navštívila jako 
starostka obce společně s předsedkyní sociální 
komise paní Ivanou Mifkovou Domov pro osoby se 
zdravotním postižením Srdíčko, kde žije telnická 
rodačka Bohumila Konečná. Setkání s Miluškou, 
jak jí od malička všichni říkají, proběhlo v přátelské 
atmosféře, kterou umocnilo skvěle připravené pě-
vecké vystoupení klientů domova s vánoční tema-
tikou. Při setkání rodičů a opatrovníků bylo možné 
ochutnat vánoční cukroví a zakoupit si výrobky, 
na kterých se klienti domova pod vedením svých 
pečovatelek podíleli. Milušce jsme předaly drobné 
dárky a strávily společně hezké odpoledne. Určitě 
se za ní zase brzy vypravíme. Poděkování patří všem 
zaměstnancům domova, kteří o své klienty svědo-
mitě pečují.

Leona Bímová



Společnost a kultura | 21

Předvánoční  
setkání seniorů

V neděli 11. prosince 2022 proběhlo na orlovně 
tradiční předvánoční setkání seniorů. Ve svátečně 
připraveném sále se sešlo přes 80 telnických senio-
rů, kteří si přišli popovídat a pobavit se. Odpolední 
posezení zahájila starostka obce, představila pří-
tomné členy zastupitelstva obce a sociální komise, 
kteří se podíleli na organizaci této akce. Se svým 
programem potom vystoupili žáci 2. třídy telnické 
školy pod vedením paní učitelky Niky Štěpánkové. 
Písničky se zimní tematikou navodily tu správnou 
předvánoční atmosféru. K ní přispěl také mužský 
pěvecký sbor Zvonica z Chrlic horňáckými kole-
dami a písničkami, které si mohli zazpívat všichni. 
Následoval pozdní oběd a potom už volná zábava, 
při které se všichni dobře bavili. Během odpoledne 
si zájemci mohli zakoupit telnický kalendář a vá-
noční pohlednice. Poděkování patří všem organizá-

torům a účinkujícím, restauraci Orlovna za připra-
vené občerstvení a Odbornému učilišti Cvrčovice za 
zákusky a cukroví. Všem seniorům pak pořadatelé 
popřáli klidné a pohodové Vánoce v kruhu jejich 
nejbližších.

Leona Bímová

Vánoční minitrhy 

Zázraky se dějí. To bylo první, co mě napadlo, když 
začaly padat sněhové vločky, které se nerozpouštěly. 
Předpověď hlásila teploty pod nulou a my odhrno-
vali sníh z „tanečního parketu“, kde ovšem místo 
máje stál vánoční stromek, nazdobený žáky z místní 
školy. Letos bude na Vánoční trhy bílo! I přes pár 
omluvenek stánkařů se nám podařilo zaplnit všech-
na místa, a tak se návštěvníci mohli nejen občerstvit 
a zahřát horkým nápojem, ale také si prohlédnout 
nebo koupit plno zajímavých výrobků. Na stáncích 
jsme mohli potkat jak zástupce místních, tak i pře-
spolních prodejců. Všichni měli něco společného, 
a to výrobky vzešlé z poctivého řemesla. Celý pod-
večer se nesl ve velmi pohodovém duchu. O pravou 
vánoční atmosféru se postaraly děti s krásným hu-
debním vystoupením za doprovodu jejich učitelů. 
Na závěr zazpívala několik vánočních písní Veronika 
Slezáková. Vyhodnocena byla také soutěž o nej-
hezčí ozdobu na venkovní vánoční stromek, které 
se zúčastnilo 15 dětí a několik dospělých. Všechny 
ozdoby se moc podařily, a tak jejich tvůrci společně 
obsadili 1. místo. Během odpoledne si ještě mohly 
děti zasoutěžit o papírový telnický betlém. Podě-
kování patří všem, kdo jste na trhy zavítali, protože 
díky vám se takto vydařily. Děkujeme všem orga-
nizátorům, za spolupráci pak Sokolu Telnice, obci 
Telnice a všem stánkařům, kteří k nám přijeli.

Michal Sobotka
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Dětský Silvestr 
s Maruškou 
a dvanácti Měsíčky

Na letošním Silvestru pro děti na orlovně v pátek 
30. prosince jsme se společně přesunuli do pohád-
ky. Do všem známého příběhu o Marušce a dva-
nácti Měsíčcích. Společně jsme procházeli celou 
pohádkou a děti pomáhaly Marušce s úkoly, které 
jí naložily nevlastní sestra Holena s macechou. 
Nejprve si vyžádaly fialky. Hodní Měsíčkové je sice 
vykouzlili, ale byly pod sněhovou závějí. A tak jsme 
je společně posbírali. Dalším úkolem bylo přinést 
jahody. O ně si děti s Maruškou zahrály u Měsíč-
ků v proslulé vědomostní soutěži Na sběru, proti 

ukrutnému sběrači Maceše. Posledním úkolem 
bylo najít jablíčka. Měsíčci bez váhání pomohli 
a na staré jabloni je vykouzlili. Ale horští živlové ji 
zaházeli sněhem. Proto děti musely odhrnout i tuto 
pohromu. Maruška tedy přinesla domů i jablíčka, 
ale maceše a Holeně to nestačilo. Šly si samy do 
ukrutného prosincového večera pro další a sněho-
vá bouře je zahubila. Pro Marušku si přišel ženich 
a žili šťastně až do smrti. A co děti? Ty si za svoji 
ochotu vysloužily spoustu penízků, a mohly tak 
hodovat v místní krčmě. Nakonec si s Maruškou 
připily jablečným moštem a celý večer zakončily 
pořádným ohňostrojem k oslavě blížícího se nové-
ho roku.

Anna Životská  
za pořadatele a místní jednotu Orla 
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Tříkrálová sbírka 
v Telnici 2023

V sobotu 7. ledna 2023 dopoledne jsme se potkali na 
orlovně, abychom se přestrojili za krále a s kasičkami 
vyrazili koledovat Telnicí. Nás dospělé potěšilo, kolik 
přišlo dětí (některé i s rodiči) a jak byly nadšené. Po 
požehnání od otce Oldřicha jsme vyrazili rozděleni 
na šest skupinek různými směry po obci. Za zpěvu 
koledy „My tři králové jdeme k vám“ jsme přáli míst-
ním obyvatelům všechno nejlepší do nového roku 
a psali na dveře křídou znamení požehnání. A také 
jsme sbírali peníze pro Charitu. Děkujeme všem, 
kteří nám koledníkům otevřeli svoje dveře a přispěli 
jakoukoli částkou. Přáníčka, která jsme jim mohli na 
oplátku věnovat pro radost, připravily děti z naší zá-
kladní školy. Také děkujeme za dobroty pro (hlavně 
mladší) koledníky. O bonbóny se později neváhali 
rozdělit – velkou krabici dobrot jsme věnovali do 
Domova pro postižené děti LILA v Otnicích. Děku-
jeme tedy všem, díky kterým letošní sbírka byla tak 
úspěšná. Celkem se vybralo 81 674 Kč!

Anna Životská za pořadatele a místní jednotu Orla

Orelský ples 2023 
Po covidové pauze letos opět ožila orlovna v Telnici 
plesovým děním. V pátek 13. ledna se konal Orelský 
ples, velký sál se proměnil v sál taneční, namísto 
sportovců v sálové obuvi se tu míhali pánové a dámy 
s podpatky a ve večerním oblečení, na jevišti hrála 
Kapela Karla Pešla. Výtečné občerstvení pro hosty si 
připravila restaurace Orlovna – nechybělo večerní 
menu, vína ani proslulé míchané nápoje. Pro zábavu 
byl v přísálí připraven fotokoutek a ochotná foto-
grafka Eliška Petrilaková, aby zde hosté mohli zachy-
tit něco z plesové atmosféry. Nechyběla ani bohatá 
tombola, letos také umístěná v přísálí. Mezi hlavní-
mi cenami se objevil například vynikají dort, vína 
i pálenky, volnočasový oděv (montérky), poukaz na 
kurz tanečních, vrtačka, andělský obraz místní tvůr-
kyně či zájezd do Bruselu. Tímto děkujeme všem, 
kdo nám věnovali dary do tomboly. Příjemným 

zpestřením večera byla působivá a krásná vystoupe-
ní tanečních párů taneční školy Danza z Brna – for-
mace čtyř párů na hudbu z filmu La La Land a hravé 
vystoupení páru na hudbu z filmu Pomáda. Věříme, 
že si plesoví hosté večer užili, a doufáme, že se opět 
potkáme na tanečním parketu na orlovně.

Anna Životská za pořadatele a místní jednotu Orla 

Gastro-hudební 
večer

Při psaní tohoto článku si vzpomínám na předchozí 
reportáž z Grilování s živou muzikou, které se také 
uskutečnilo v sále místní sokolovny a také tehdy 
vystupovala kapela Rocking Chair. Už tehdy nás 
zaskočilo, kolik lidí se těšilo a přišlo. Ani teď tomu 
nebylo jinak. Počet lidí, kteří si na pátek 27. ledna 
zarezervovali místa dopředu, dosáhl trojciferného 
čísla. A my jsme museli přemýšlet, jak poskládat 
stoly v sále, abychom navýšili kapacitu, a přitom 
zachovali komfortní sezení a požadavek kapely na 
taneční parket. On totiž největším lákadlem, nebo 
možná překvapením, byl nový repertoár Rocking 
Chair. Obsahoval spoustu písní, které zvedaly 
posluchače ze židlí. Sál i samotná restaurace pras-
kaly ve švech, nálada byla fantastická. Za barem, na 
place i v kuchyni jsme se sice nezastavili, ale náram-
ně jsme si to užili. Děkujeme kapele za spolupráci 
a parádní atmosféru. A vám všem, že jste dorazili. 
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Už se těšíme na léto, na další společnou akci, kterou 
uděláme pod širým nebem. 

Michal Sobotka, restaurace U Seňora

Zvěřinové hody
V sobotu 28. ledna 2023 uspořádal Myslivecký spo-
lek Telnice zvěřinové hody. Počasí nám sice vůbec 
nepřálo, ale i tak byla účast bohatá a my jsme moh-
li pohostit všechny příchozí a uspokojit opravdu 
všechny chutě. Jelení, dančí a kančí pochutiny byly 
připraveny s láskou a péčí, aby všem chutnalo. Chci 
touto cestou poděkovat všem členům našeho spolku, 
a hlavně pak těm, kdo měli na starosti vaření, zvlášť 
manželkám myslivců. Bez jejich kuchařské obratnos-
ti a umění by zvěřinové hody byly chudší. Věřím, že 
se tato akce vydařila a že proto nebyla poslední. 

Josef Hrdlička, Myslivecký spolek Telnice

Dětské radovánky 
V neděli 29. ledna se po dvou letech uskutečnily 
na sokolovně oblíbené Dětské radovánky. Karneval 
na farmě bylo téma letošního zábavného odpo-
ledne, které zajistilo divadlo Netratrdlo. Pro děti 
byla připravena celá řada her a tanečních vstupů. 
Sešla se spousta krásných masek nejen zvířátek, ale 
také princezen, čarodějů, pirátů a dalších. Čeka-
ly je také odměny, bohatá tombola a občerstvení 
v podobě popcornu, banánů v čokoládě a párků 
v rohlíku v restauraci U Seňora. Celé odpoledne se 
neslo v pohodové atmosféře a děti si ho mohly plně 
užívat. Děkujeme všem, kdo se na této akci podíle-
li, divadlu Netratrdlo, restauraci U Seňora a všem 
organizátorům. Už teď se těšíme na příští rok.

Leona Bímová

Ostatky 2023 
Po dlouhé covidové době a jedněch E-ostatcích 
jsme se konečně mohli vrátit k tradicím a v neděli 
19. února v Telnici uspořádat „Tradiční krojované 
ostatky“ v původní podobě. Přípravy na orlovně 
byly hektické a náročné a zkouškové období a bacily 
sveřepě útočily nejen na děti a mládež nacvičující 
besedu. Přesto se nakonec podařilo vše přichystat 
a vrhnout se do ostatkového veselí. 

Po slavnostním nástupu krojovaných, při němž 
jsme mohli vidět přes třicet krojů nejen telnic-
kých, ale také z Kyjova, z Nikolčic a z Klobouk, děti 



Společnost a kultura | 25

a mládež na zahájení zatančily Československou 
besedu. K tanci a poslechu hrála kapela Telničanka 
pod vedením Aleše Kučery. Po přivítání účastníků, 
poděkování nacvičovatelkám besedy a dodavatelům 
perníkových basiček, si již mohly zatančit všechny 
generace, které se na ostatkové zábavě sešly. Podve-
čer probíhal ve svižném tempu a byl zpestřen naro-
zeninovým sólem pro naši Martičku Hrdličkovou. 

A najednou přišlo finále večera, pohřbívání basy. 
Za lkaní veškeré stárkovské chasy a také dvou maro-
dů, kteří byli účastníky smutečního průvodu, byl za-
počat rituál posledního rozloučení. Pan farář v čele 
průvodu hojně kropil ostatkové osazenstvo, ačkoliv 
je nutno říci, že se v kropení zdaleka nevyrovnal na-
šemu otci Oldřichovi, který v minulých letech vytvo-
řil v sále i malé jezero. Ostatkový pan farář se zato 
s přispěním kostelníka opřel do přímluv a proseb, až 
z toho všichni kolem vydatně brečeli. Poté nezbylo 
než vypustit ducha basy a připravit se na rozloučení 
se zábavou na čtyřicet dní postního období. 

Závěrem ještě došlo k vylosování extra cen 
z ostatkové „sranda tomboly“. Hodnotné ceny typu 
Ibal ginu, bílé orchideje od Evy a Vaška, domácí 
vířivky s šumivým vínem a čočkou či Šťastné chvilky 
s časopisem a fungl novým záchodovým prkýn-
kem rozzářily oči všem výhercům a možná vyvolaly 
nemalé závistivé pocity u těch, kteří tyto hodnotné 
předměty nevyhráli. Ale myslím, že nakonec jsme se 
všichni dobře pobavili, pozapomněli na své všední 
starosti a užili si společnosti ostatních a pěkného po-
hledu na krojované, kterým to jako vždy moc slušelo. 

I přes veškerá úskalí dnešní doby, kdy stále 
někam spěcháme, nikdo nemá na nic čas a možná 
se mu už ani do ničeho nechce, se budeme těšit na 
další takovou milou akci, která nám znovu připo-
mene, že nejdůležitější jsou vždy vzájemné dobré 
vztahy mezi námi, umění společně se bavit a sdílet 
starosti i radosti.

Bohumila Hrazdírová za místní jednotu Orla

Hasičský ostatkový 
průvod masek

Opět po roce jsme uspořádali tradiční ostatko-
vý průvod masek. Počasí nám přálo, a tak jsme 
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18. února ve 12 hodin vyrazili z hasičské zbrojnice 
na cestu. V průvodu se veselilo 28 masek, z toho 
5 dětí. Věřím, že si všichni toto sobotní, téměř jarní 
odpoledne užili. Děkujeme všem maskám, malým 
i velkým, za účast. Velký obdiv patří dětem, které 
s námi celou trasu prošly po svých, nachodili jsme 
bezmála deset kilometrů. Chtěl bych poděkovat 
i všem občanům, kteří pro nás připravili občerstve-
ní, nebo jinak podpořili SDH Telnice.

Richard Smetana, starosta SDH Telnice 

Telnická farnost 
v zimním období 

Telnická farnost prožila zimní období v tradič-
ním duchu. Koncem listopadu nám nastala doba 
adventní, která s sebou přinesla brzké ranní mše 
zvané roráty, po nichž byli všichni účastníci zváni 
na snídani. Zajímavé je každý rok to, že čím více se 
přibližujeme Vánocům, tím je hojnější účast, a to 
nejen dětí. Ty se mohly při všech adventních mších 
zapojit do úvodního průvodu se světélky. 

V neděli 4. prosince navštívil děti sv. Miku-
láš, kterého letos doprovodily sv. Barbora, Cecílie 
a Kateřina. Krásný program v Telnici i Sokolnicích 
připravila naše mládež – moc jim za to děkujeme. 
Po celý advent se mnohé rodiny z naší farnosti, ale 
i další lidé zapojovali do charitativního projektu 
Andělský strom, který organizuje Mezinárodní vě-
zeňské společenství a který pomáhá dětem vězně-
ných rodičů. Díky iniciativně jsme tak o Vánocích 
pomohli přinést radost pod stromečkem 35 dětem. 
Děkujeme. Těsně před svátky si ještě ministranti 
stihli na faře společně užít svou vánoční besídku, 
při které jeden druhého tajně obdarovávali.

Na Štědrý den se zaplnil farní kostel a v krásné 
atmosféře večerní vigilie jsme započali celé vánoč-
ní svátky. Radost přinesl jistě i doplněný venkovní 
betlém, který se pod velkým smrkem na kostelním 
nádvoří tentokrát rozrostl o pastýře s ovečkami – 
vše z dílny Martiny Hostěradské za pomoci obecní 
pracovní čety. Díky za tu krásnou vánoční radost! 
A kdo chtěl, mohl také navštívit kostelní betlém, 
přičemž na svatého Štěpána mu k tomu zahráli 

a zazpívali naši mladí krásné koledy. Byli jste skvělí, 
děkujeme.

Po vánoční době jsme se zase vrátili k našim 
obvyklým novoročním aktivitám, např. k farním 
kavárnám (jednou za měsíc v neděli), k Ministrant-
skému florbalovému turnaji, ale i všem pravidelným 
aktivitám s dětmi i dospělými. Čekala nás výstava 
ikon na faře nebo třeba beseda s Adamem Blahá-
kem o misiích v Mongolsku, které se odehrály po 
uzávěrce tohoto zpravodaje. Na prvního dubna je 
naplánována Dívčí olympiáda, která se uskuteční 
v kostele, na sokolovně, v hale a v orlovně – všichni 
jste srdečně zváni.

Naše farnost se také v novém roce připravovala 
na rekonstrukci fasády farní budovy. Děkujeme 



Společnost a kultura | 27

všem, kteří nám s její realizací jakkoliv pomohou či 
na ni finančně přispějí. 

Na prahu postní doby, kdy je psán tento článek, 
přejeme všem čtenářům pokojné a duchem naplně-
né prožití čtyřicetidenního období a těšíme se spolu 
s vámi na Velikonoce!

František Kroutil za telnickou farnost

Setkání Klubu 
aktivních seniorů 

V úterý 8. listopadu jsme se v Klubu aktivních senio-
rů (KLAS) měly seznámit s předměty, které už mož-
ná v současnosti nenacházejí uplatnění, ale před 
lety byly pro život nepostradatelnými. Vzhledem 
k tomu, že byl stále ještě dušičkový čas, uctily jsme 
minutou ticha vzpomínku na pět členek a jednoho 
člena KLASu, kteří již odešli na věčnost. Pak jsme už 
přistoupily k určování předmětů – našima rukama 
postupně procházelo mnoho různých věcí, z nichž 
některé byly hned identifikovány, ale byly i takové, 
u nichž jsme vůbec netušily, čemu by mohly sloužit. 
Jako třeba hned první předmět: na první pohled 
malá lampička na trojnožce, ale při bližší prohlídce 
a instrukcích od majitelky jsme zjistily, že skrývá 
baterie a spouští se pouhým stiskem. Žádná z nás 
nemohla tušit, že jde o jakousi vařečku (ony nožky 
slouží k míchání). Mezi těmi nepoznanými byl i ne-
patrný předmět, který před lety sloužil k opravě silo-
nových punčoch (když uteklo oko). Dalšími před-
měty byly univerzální otvírák víček různých velikostí 
(moc praktická věc v kuchyni), odstraňovač žmolků 
z tkanin nebo vykrajovátko různých tvarů z ovoce. 
S mnohými předměty měly naše seniorky zkuše-
nosti z praxe, hůře by na tom asi byly ženy z města. 
Poděkování patří všem ženám, které se chtěly podě-
lit s ostatními a něco přinesly. Po přestávce přišel na 
řadu pracovní list, u něhož jsme zapojily pozornost 
při doplňování hádanek, vtipů a doplňovaček. Spo-
lečně jsme si potom zkontrolovaly výsledky.

Další setkání KLASu se konalo v úterý 22. listopa-
du. Vzhledem k tomu, že byla domluvena návštěva 
keramické dílny, paní starostka s paní místostarost-

kou se za námi přišly podívat hned po zahájení. 
V domluvený čas si nás přišla vyzvednout výtvarni-
ce paní Flodrová a přešly jsme do dílny, kde jsme se 
dozvěděly, jak se bude tvořit. Byly nám nabídnuty 
dvě varianty: tvořit vlastní výrobek z hlíny, anebo 
namalovat již vypálený předmět a uplatnit vlastní 
fantazii. Rozdělily jsme se tedy a polovina se usadi-
la ke stolům, na které nám výtvarnice přichystala 
potřebné věci jako palety, štětce různých velikostí, 
kelímky s vodou a to nejdůležitější: glazovací barvy. 
Upozornila nás na případné chyby, kterých bychom 
se mohly dopustit, a poté jsme se daly už s chutí do 
malování předmětů, především zvonečků a kapříků. 
Druhá polovina členek KLASu se pustila do tvoře-
ní s hlínou. Čas nám ubíhal v příjemné atmosféře 
a když jsme skončily, všechny jsme se shodly na 
tom, že spolupráce s paní Flodrovou a jejím druhem 
byla výborná a že se už můžeme těšit na konečnou 
podobu našich výrobků. Paní Flodrové jsme na ko-
nec předaly kytičku a ona nám zase nabídla vybrat 
si z hotových výrobků na památku. Však už nám 
zdobí v klubovně poličku! Po skončení výtvarné 
činnosti jsme ještě popřály jedné ze seniorek k jejím 
narozeninám. Ve zbývajícím čase jsme si zahrály 
hru na procvičení logického myšlení u vhodně kla-
dených otázek „Poznej zvíře“. 

V úterý 13. prosince nás v klubovně KLASu přiví-
taly tři rozžaté svíčky na adventním věnci. Rukou-
podáním jsme se vzájemně pozdravily, poté jsme si 
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rozdaly keramické výrobky, které nám paní Flodro-
vá vypálila v peci. Ani jsme tak pěkný výsledek 
nečekaly! Na programu setkání bylo obkreslování 
podle šablony, vykreslování, lepení a vystřihování. 
Sice šlo o jednoduché vánoční motivy, ale jak se 
ukázalo, náročné na přesnost a detaily bylo vystři-
hování. V klubovně nás navštívila paní starostka. 
Prohlédla si naše výtvory, krátce s námi pohovořila 
o dění v obci a rozloučila se přáním pokojných 
Vánoc a všeho dobrého v novém roce. Obdržela 
od nás miniaturní výrobek, druhý byl určen i paní 
místostarostce.

V úterý 27. prosince 2022 se členky KLASu sešly, 
aby si sdělily své dojmy z právě prožitých Vánoc. Ješ-
tě jsme si užily záři svíček na adventním věnci s tou 
větší uprostřed, cukroví, které každá z nás donesla 
k ochutnání, jednohubky a samozřejmě přípitek 
v podobě vaječného koňaku, který k Vánocům patří. 
Společně s pozvanými hosty jsme si zazpívali koledu 
Půjdem spolu do Betléma. Přivítali jsme paní sta-
rostku Leonu Bímovou, paní Danu Šimkovou a pana 
Františka Kroutila, který rovněž nezklamal a pozvá-
ní přijal. Děkujeme za dárky, které jsme obdržely. 
Všichni tři hosté pro nás měli připraven příspěvek, 
na který jsme reagovaly mnoha dotazy. Dana Šimko-
vá se rozhovořila o mnoha setkáních s významnými 
osobnostmi kulturního života – je obdivovatel-

kou nejen našich, ale i světových operních pěvců. 
S některými měla tu čest se osobně setkat. Podobně 
jako s řadou osobností z řad herců. Během povídání 
jsme ochutnali i pohárek přineseného vína. Cukroví 
i jednohubky pomalu mizely a nastala chvíle kon-
čit. Vzájemně jsme si popřáli vše dobré do nového 
roku 2023, ale přece jen nejvíce to zdraví! Bývalému 
panu starostovi chceme ještě naposledy poděkovat 
za všechno, co pro nás seniory během svého sta-
rostování udělal, a za jeho citlivý přístup ke stáří. 
Přejeme mu, ať se i jemu daří a nachází pochopení!

V pátek 6. ledna jsme s KLASem navštívily 
tříkrálový benefiční koncert. Šlo o velmi zdařilé 
vystoupení tří hudebních skupin v kostele Nejsvě-
tější Trojice v sousedních Žatčanech. Jako první 
vystoupili místní Mužáci, ti pak byli vystřídáni 
studenty Cyrilometodějského gymnázia a Střední 
pedagogické školy v Brně, po kterých vystoupil více 
než padesátičlenný sbor SBM z Brna, řízený panem 
Štěpánem Policerem. Jedna z účinkujících tohoto 
tělesa je naše nadřízená, paní Tereza Kozderová. Jak 
zpěv, tak hra na smyčcové, dechové, drnkací i bicí 
nástroje byly úžasné. U žatčanských Mužáků nás 
potěšil cimbál. Zvláštní poděkování si zaslouží 
nejmladší účinkující. Vždyť koncert trval téměř celé 
dvě hodiny. Děkujeme za krásný prožitek na zakon-
čení doby Vánoc!

KLAS na benefičním koncertu v Žatčanech, foto Vojtěch Hlávka / Člověk a Víra
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V úterý 10. ledna se členky KLASu kvůli chřipkové-
mu období sešly jen v počtu třinácti. Dodatečně jsme 
popřály jedné z členek k jejím narozeninám a přešly 
k hlavnímu tématu, jímž byla historie oslav Nového 
roku a druhy kalendářů. V pracovním listu jsme se 
v přesmyčkách ještě vrátily se do období Vánoc. Další 
pracovní list se věnoval názvům zvířat a jejich mlá-
ďat. Přečetly jsme si také úryvek z tisku, kde se jeden 
plastický chirurg s bohatými zkušenostmi zamýšlí 
nad lehkomyslností až hloupostí mnohých lidí při 
manipulaci s nebezpečnými třaskavinami při vítání 
Nového roku. Závěr našeho setkání patřil návštěvě 
paní starostky a paní místostarostky, které s námi 
pohovořily o období kolem Vánoc a ochotně odpoví-
daly na naše dotazy. Paní místostarostka povyprávěla 
o průběhu tříkrálové sbírky, o tom, kolik koledníků 
přibylo, kolik skupinek bylo vytvořeno a o štědrosti 
občanů naší obce. Jde o záslužnou akci, která nachá-
zí stále více příznivců. Paní starostce jsme ještě jed-
nou jménem KLASu poděkovaly za zprostředkování 
dopravy na benefiční koncert do Žatčan. 

V úterý 24. ledna jsme se v novém roce sešly 
v KLASu podruhé. Po přivítání jsme si oživily píseň 
z roku 2019 s tím, že jsme letopočet přizpůsobily 
tomu současnému. Tak jsme si vlastně procvičily 
paměť a pozornost. V hlavním tématu jsme si řekly 
základní údaje a rady, týkající se postižení zraku 
a sluchu. Členky měly možnost podělit se o své 
zkušenosti. V pracovním listu jsme si pak formou 
přesmyček zopakovaly pojmy, které se týkají posti-
žení těchto dvou smyslů. Na odreagování od tohoto 
poměrně vážného tématu jsme se seznámily s inter-
aktivní hračkou, která vykouzlila úsměv na tvářích 
všech přítomných seniorek. Poté nás čekala návště-
va z vedení obce. S oběma ženami jsme diskutovaly 
o různých záležitostech týkajících se naší obce za 
uplynulé období. Kronikářka Boženka pak nabídla 
k nahlédnutí naši kroniku i fotodokumentaci, které 
vede příkladně, podobně jako je vedla paní Darka. 
Oběma patří poděkování.

Marie Fialová, KLAS Telnice

Beseda o vzniku 
republiky

Dne 14. února jsme se s Klubem aktivních se-
niorů zúčastnily přednášky o vzniku republiky. 
V zasedací místnosti se sešlo kolem 40 lidí, členek 
našeho KLASu bylo 13. Mezi ostatními posluchači 
byli i páťáci z telnické školy. Přednášející byla nám 
všem velmi dobře známá paní Dana Šimková. Její 
znalosti z historie, a to nejen české, jsou obdivu-
hodné. Svým vyprávěním dokonale zaujala všech-
ny přítomné. Navíc nás zapojovala do výkladu 
formou různých otázek, na které jsme podle našich 
vědomostí odpovídali. A to nejen my dospělí, ale 
také přítomné děti, které mohly ukázat, co všech-
no se již naučily. Setkání bylo pojato víceméně 
zábavnou formou, až jsme si ani neuvědomovali, 
jak rychle běží čas. Na závěr jsme všichni povstali 
a společně zazpívali dvě sloky krásné písně ze hry 
Josefa Kajetána Tyla Fidlovačka, která byla uvede-
na ve Stavovském divadle v Praze dne 21. prosince 
1834 a jejíž první sloka se stala naší státní hymnou. 
Paní starostka Leona Bímová jménem nás všech 
paní Šimkové poděkovala a my se těšíme na další 
setkání. 

Božena Veselá, KLAS Telnice
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Náš Šimonek se narodil v lednu 
roku 2013 jako zdravý novorozenec. 
První zlomeninu měl již za rok na 
obou kostech pravého předloktí. 
O tři měsíce později si zlomil levou 
holenní kost. Následovalo genetické 
vyšetření se stanovením diagnózy 
Osteogenesis imperfecta, tzv. nemo-
ci křehkých kostí. Dnes je Šimon-
kovi deset let a jeho tělíčko prožilo 
již více než 25 zlomenin a 6 velkých 
kostních operací. Od dítěte se 
zasádrovanýma nohama, nohama 
ve speciálních ortézách, s berle-
mi a na invalidním vozíku je nyní 
dítětem s titanovými výztužemi ve 
všech dlouhých kostech na dol-
ních končetinách. Sice i tak může 
dojít ke zlomení kosti, ale nemusí 
být nasazena sádra. Nyní Šimonka 
potkáte bez jakékoli kompenzační 
pomůcky. 

Šimonek je však velmi hbitý 
a sportovně založený, proto se 
snažíme hledat jakékoli možnosti 

řad. Po pilném trénování a aktivi-
tě trenérů Tomáše Vovese a Pavly 
Grycové se mohl úspěšně zúčastnit 
nejenom mistrovství České repub-
liky, odkud si odnesl cenný kov ze 
čtyřhry s parťákem Tomášem Gry-
cem, ale různých turnajů v Polsku. 
Na posledním turnaji v Zakopaném 
byl ve čtyřhře mužů na třetím místě 
s Lukášem Kynclem a ve smíšené 
čtyřhře obsadil se svou polskou 
spoluhráčkou Magdalenou Ko-
zerou také třetí místo. Na všech 
turnajích i trénincích hraje s do-
spělými hráči a určitě se mezi nimi 
neztratí.

Do parahokejové sledge usedl 
poprvé v říjnu roku 2021 na pa-
rahokejovém rozvojovém kempu 

sportování. Od malička Šimonek 
s menšími i většími přestávkami, 
díky sádrám a rekonvalescencích 
po operacích, plave v plaveckém 
klubu KPSP Kometa Brno. Od loň-
ského jara se účastní plaveckých 
závodů s dětmi bez hendikepu. 
Plavání je jediný sport, při kterém 
nepotřebuje speciální vybavení. 

S touto diagnózou nemůže spor-
tovat jako normální dítě, protože 
nesmí běhat a skákat. Zlomil by 
si končetinu. Když počasí dovolí, 
rád jezdí na handbiku. V zimním 
období vyjíždí na monoski. Také 
vyzkoušel stolní tenis na vozíku 
a basketball na vozíku. Ale jeho nej-
oblíbenějšími sporty jsou parabad-
minton a parahokej.

K parabadmintonu se dostal 
v roce 2020 díky klubu Badminton 
Sharks, který ho přijal do svých 

I s hendikepem  
se dá sportovat

Máte někdy pocit, že se vám hroutí 
svět, že nic nezvládáte, že se všechno 
obrátilo vzhůru nohama? Přemýšlíte, 
jak z toho ven, a myslíte si, že už nikdy 
nebudete žít život jako ostatní, proto-
že vás osud zavál tam, kam jste nikdy 
nechtěli? Věřte, že vše má vždycky 
řešení a že když člověk chce, dokáže 
všechno. A vězte, že u nás v Telnici 
máme bezva kluka, který to určitě 
nevzdal a všechny přesvědčuje, že 
i s hendikepem se dá sportovat. 

(LB)
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v Ostravě. Již v září 2022 byl součás-
tí juniorské parahokejové repre-
zentace, která se představila na 
turnaji v Olomouci a získala stříbr-
né medaile. Díky parahokejovým 
rozvojovým kempům má možnost 
nejen pilně trénovat, ale také proží-
vat spousty skvělých zážitků. Mezi 
ně se určitě řadí setkání s legenda-

kterými není nic menšího než být 
součástí české reprezentace v para-
hokeji a nejenom se účastnit, ale také 
sbírat cenné kovy na mezinárodních 
turnajích v parabadmintonu. 

Dominika Králová

mi českého parahokeje Zdeňkem 
Krupičkou a Tomášem Kvochem, 
setkání s Jaromírem Jágrem a v ne-
poslední řadě házení bully při 
extraligovém zápase HC Bílí tygři 
Liberec vs. HC Litvínov.

Šimonek by se rád zlepšoval ve 
všech svých sportovních odvětvích 
a jednou si snad splnil své sny, 
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Družstvo mužů 
Sokola Telnice 

Po podzimní části sezóny se naše družstvo mužů 
umístilo na prvním místě tabulky s náskokem tří 
bodů. Za celý podzim nenašlo přemožitele. Do 
jarní části sezóny se začalo družstvo mužů připra-
vovat od 3. ledna v nezměněné sestavě a pokusí 
se navázat na dobré výsledky i na jaře a vybojovat 
postup do první ligy. Nebude to vůbec jednoduché 
a budeme pokračovat v zapracovávání nadějných 

dorostenců do sestavy družstva. V neposlední řadě 
se budeme v domácí hale opět spoléhat na své 
fanoušky, kteří jim pomohou v kritických situacích 
zápasu.

Antonín Levíček, trenér mužů Sokola Telnice 

Starší dorost  
Sokola Telnice 

Starší dorost Sokola Telnice do nové sezóny 
2022/2023 doplnili hráči, kteří přišli z mladšího do-
rostu, kde předtím odehráli první ligu. Tomáš Jaho-
da, Radek Sklenář, Samuel Luskač a Honza Řezníček 
(všichni ročník 2005) tak doplnili sestavu z ročníku 
2004 ve složení Honza Brát, Ondřej Doležal, Milan 
Vítek, Mirek Lengál, Denys Popovič, Zdeněk Plíhal 
a Honza Švach. 

Našim odchovancům hrajícím v prvoligovém 
dorostu Nového Veselí (Marek Popela a Honza 
Dufka) už bylo vyřízeno hostování pouze do týmu 
našich mužů, kde úspěšně pomáhají bojovat o prv-
ní příčku ve druhé lize. Oba již také v dresu Nového 
Veselí nakoukli, ač ještě dorostenci, do extraligy 
mužů. Oba navíc mají povinnosti v dorostenecké 
reprezentaci: Marek si drží stabilní pozici v kádru, 
Honza v širším výběru, takže jejich vytíženost je 
opravdu veliká. 

Z týmu staršího dorostu Nového Veselí jsme 
získali na hostování Františka Svobodu a brankáře 
Adama Tůmu. A z týmu mladšího dorostu Nového 
Veselí již tradičně také našeho odchovance Jakuba 
Horáčka, který je už navíc také členem reprezentace 
ČR v nově vzniklé kategorii kadetů. Poslední hosto-
vání u nás má také náš odchovanec Ondřej Jahoda, 
který obléká dres prvoligového staršího dorostu Há-
zenkářské akademie Olomouc. Všem těmto klukům, 
hostujícím za dorost nebo muže, patří velké uznání, 
že bez zaváhání, když jim to časově vychází, neod-
mítnout za Telnici nastoupit. Naše sestava je jako 
obvykle doplňována také hráči telnického mladšího 
dorostu; hrají za nás Samuel Přikryl, Jakub Chova-
nec, Adam Prihoda a Jakub Přikryl. I jim patří dík, 
že v náročné sezóně první ligy mladšího dorostu 
neváhají, pokud to zápasově vyjde, pomoct i v týmu 
starších.

V září 2022, před začátkem sezóny, společně 
odcestovala družstva dorostu a starších žáků na 
několikadenní soustředění do chorvatské Rijeky. 
Starší dorost odehrál několik přípravných utkání 
s místními týmy, proběhlo několik tréninkových 
jednotek a měli jsme čas i na památky a koupání 
v moři.
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Začátek soutěže v podzimní části nevyšel úplně 
podle našich představ. Prohra v prvním utkání v der-
by s Újezdem nebyla ideálním začátkem. Po úpravě 
tréninkových jednotek s ohledem na to, že až pět 
hráčů (Honza Švach, Ondřej Doležal, Zdeněk Plíhal, 
Radek Sklenář a Honza Brát) pravidelně nastupuje 
i za tým mužů, se naše hra začala v dalších zápasech 
rapidně zlepšovat. Ve Velkém Meziříčí jsme i s velmi 
prořídlou sestavou dokázali obrátit už prohraný 
zápas a vybojovat remízu a nastartovat úspěšný 
podzim. V dalších zápasech jsme již nezaváhali a vý-
hry v Rožnově pod Radhoštěm a Hlučíně a domácí 
vítězství nad Litovlí, Ledčí nad Sázavou, HBC Olo-
mouc a Vsetínem nás s bilancí jedna prohra a jedna 
remíza posunuly na dělené první místo v tabulce.

Zimní pauzu jsme se snažili co nejvíce zkrátit 
a přípravu co nejlépe v rámci možností nasměro-
vat na dobrý vstup do jarní části. Snad se nám to 
povedlo. Během prvního únorového víkendu jsme 
v úvodním utkání, v očekávaném derby s Újezdem, 
oplatili soupeři podzimní prohru. Hala byla zaplně-
ná, atmosféra bouřlivá, emoce byly napjaté. 

Zda se nám bude dařit i nadále, ukáží další 
zápasy. Celý tým staršího dorostu rád přivítá vaši 
hlasitou podporu v domácím prostředí. Neváhejte, 
můžete přijít povzbudit nejen muže, ale i mladší 
dorost v první lize v boji o setrvání v nejvyšší soutě-
ži, nebo starší dorost v boji o účast v baráži o postup 
do první ligy. Všichni se rádi v televizi díváte na 
utkání naší reprezentace a věřte, že někteří z těchto 
hráčů v dorosteneckém věku v Telnici hráli, jen to 
vůbec nevíte. Přijďte se podívat na utkání obou do-
rostů s atraktivními soupeři. Poznáte tak hráče, kteří 
jednou možná budou hrát v mužské reprezentaci. 
Těšíme se na vás.

Jaromír Popela, trenér staršího dorostu Sokola Telnice 

Mladší dorost  
Sokola Telnice 

Družstvo mladšího dorostu působí i letos díky 
výsledkům z minulé sezóny v nejvyšší české sou-
těži v házené. Oproti ročníku 21/22 je letos soutěž 
pouze 14členná a všechna družstva se utkávají 

systémem každý s každým (doma a venku). Již bě-
hem podzimní části jsme tak absolvovali náročný 
program třinácti utkání s celou českou špičkou. Na 
palubovce jsme se mohli postupně poměřit se vše-
mi hráči, kteří nastupují i v dresu nejmladší české 
reprezentace. Velkou školou pro nás byla střetnutí 
s hlavními aspiranty na medaile, mezi které patří 
hráči Zubří, Plzně a Lovosic. Naopak naprosto 
rovnocenné zápasy odehrál telnický mladší dorost 
s obhájcem mistrovského titulu z Ostravy nebo 
s Karvinou v tamní ikonické hale Stars. A srdnatým 
výkonem určitě zaujala Telnice třeba i v souboji 
s tréninkovým centrem v Novém Veselí. Domácím 
fanouškům v naší „bublině“ pak rozhodně největ-
ší radost udělal remízový zápas s Duklou Praha. 
Do jarní části nastupujeme s odhodláním, posí-
leni nejen o dva šikovné hostující kluky z Ivančic 
a o příznivější los, ale také s porcí podzimních 
zkušeností a poctivě odvedenou zimní přípravou 
v nohou.

David Bím, trenér mladšího dorostu Sokola Telnice  

Starší žáci  
Sokola Telnice 

Po loňském úspěchu, kdy náš tým obsadil 3. místo 
v celorepublikové Žákovské lize, jsme se začali na 
novou sezónu připravovat již poslední týden v čer-
venci. Po odchodu šesti hráčů vesměs základní  
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sestavy jsme do přípravy nastupovali relativně 
oslabeni. V červenci jsme absolvovali dvoudenní 
turnaj ve Velké Bystřici a v silné konkurenci jsme 
obsadili 4. místo. Poslední týden v srpnu jsme měli 
tréninkový kemp, který proběhl v prostorách soko-
lovny. V jeho rámci jsme odehráli přátelské utkání 
se Sokolem Nové Veselí. V září jsme se pak zúčastnili 
spolu s dorosteneckými týmy velmi vydařeného 
soustředění v chorvatské Rijece. 

Letošní soutěž se z nepochopitelných důvodů 
hraje turnajovým způsobem. První turnaj jsme ode-
hráli 25. září v Juliánově, kde jsme vyhráli s domá-
cím týmem 39:9 a s týmem Hustopečí 32:13. Další 
turnaj proběhl v Bohunicích, kde jsme postupně 
porazili týmy Bohunic 26:8, Kuřimi 32:14 a Malo-
měřic 37:10. Třetí turnaj jsme pořádali na domácí 
půdě, kde jsme zdolali silný tým Újezdu u Brna 
25:23 a KP Brno 25:14. Po podzimní části jasně ve-
deme tabulku, a tak nic nebrání účasti v celostátní 
soutěži starších žáků, v Žákovské lize. Přesto jsme 
odehráli dva kvalifikační turnaje a do této soutě-
že postoupili. Už z prvního turnaje jsme přivezli 
4 body za vítězství nad Slávií Plzeň a Jiskrou Třeboň. 
Talent Plzeň a Dukla Praha byly tentokrát nad naše 
síly. Na jaře nás čeká mimo 20 zápasů Žákovské ligy 
také Jihomoravská liga, která se rovněž hraje turna-
jovým způsobem a v níž taky odehrajeme 20 zápa-
sů. Kluci jsou připraveni a na druhou část sezóny se 
moc těší. Tak jim držme palce, abychom ukázali, že 
házená se v Telnici dělá dobře. 

Miloslav Hrdlička, trenér starších žáků Sokola Telnice 

Mladší žáci  
Sokola Telnice 

Mladší žáky pro sezónu 2022/2023 tvoří parta 
šestnácti kluků převážně ročníku 2011. To je dobrý 
příslib pro sezónu následující. „Kdo si počká, ten se 
dočká.“ A my čekáme na růstový spurt. V kategorii 
mladšího žactva jsou obrovské rozdíly ve fyzické 
vyspělosti hráčů. Naši kluci na turnajích působí, 
jako bychom byli mimo kategorii. I proto se nesou-
středíme na výsledek, ale na proces. Časem se to 
jistě spojí.

Sezónu jsme odstartovali v srpnu tréninky 
v areálu Sokola. Následovalo týdenní soustředění 
uprostřed hlubokých lesů Moravského krasu v re-
kreačním středisku Baldovec. První zkouškou byl 
navazující dvoudenní turnaj Partner Cities Cup 
v Kuřimi. Posbírat cenné zkušenosti v nové kategorii 
jsme vycestovali i začátkem září na jeden z největ-
ších mezinárodních mládežnických turnajů, Házen-
kářský festival v Lovosicích. 

Hlavní náplní sezóny je samozřejmě Jihomo-
ravská liga mladších žáků. Ta letošní je mimořádně 
vyrovnaná. Hraje se turnajovým způsobem a mnoh-
dy rozhoduje o zbytcích sil samotné rozlosování. 
Na konci podzimní části jsme v tabulce byli na 
pátém místě z dvanácti družstev. V jarní části budou 
družstva rozdělena na dvě výkonnostní skupiny. 
Páté místo nám zaručuje možnost bojovat o příčky 
nejvyšší. Bohužel díky tomuto systému máme pouze 
jednu příležitost představit se na domácí půdě. Věří-
me, že nás společně s rodiči přijdou podpořit přede-
vším děti z minižactva, a to v sobotu 25. března.

Turnaji podzimní část započala i skončila. Před 
samotným koncem roku 2022 jsme ještě přijali 
pozvánku na Přebor sokolské župy v Juliánově. 
A podobně tomu bude i na jaře. Máme přihlášenou 
řadu velmi dobře obsazených turnajů po celé ČR. 
Chceme poměřovat síly s těmi nejlepšími mimo-
regionálními týmy, tak abychom předem netušili, co 
od jejich stylu hry očekávat. V lednu už jsme absol-
vovali mezinárodní turnaj ve Velké Bystřici a jako 
Sportovní středisko talentované mládeže máme 
povinnost zúčastnit se házenkářského desetiboje. 
V plánu jsme tak měli v únoru Litovel a Prostějov, 
v březnu dvoudenní Jičín a v dubnu pětidenní Pra-
gue Handball Cup.
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S přesvědčením, že je třeba vychovávat si hráče 
z nižších kategorií, budeme postupně v jarní části 
zapojovat do tréninků i kluky z minižactva. Závě-
rem je potřeba poděkovat rodičům. Jsou nedílnou 
součástí našeho týmu. Jejich všestranná podpora 
nám nesmírně pomáhá v chodu našeho družstva. 
Díky za to!

Martin Žák, trenér mladších žáků Sokola Telnice 

Minižáci  
Sokola Telnice 

Minižáci začali přípravu na novou sezónu srpno-
vým minikempem, na kterém se celý týden věnovali 
trénování, hrám, společným rozcvičkám a dalším 
aktivitám, které je měly co nejlépe připravit na 
turnaje v rámci soutěže minižáků pořádané Jiho-
moravským krajským svazem házené (JMKSH). 

První prověrkou nové sezóny byla účast na turnaji 
v Hostěrádkách-Rešově v sobotu 3. září. Pozvání 
jsme rádi přijali a všichni účastníci si turnaj naplno 
užili. Dalším turnajem byl memoriál Libora Koníčka 
v Sokolnicích. Zúčastnilo se ho jedno družstvo star-
ších a jedno družstvo mladších minižáků.

V sobotu 8. října pak přivítala telnická sportov-
ní hala 12 týmů minižáků z pěti házenkářských 
klubů Jihomoravského kraje. Minižáci ze Sokol-
nic, Bohunic, Juliánova, Nových Bránic a domácí 
Telnice sehráli druhé kolo soutěže, kterou pořádá 
JMKSH. (Také první kolo se konalo v naší hale, 
ale pořadatelem byl Sokol Sokolnice, který využil 
tyto prostory kvůli nepříznivému počasí.) I když 
se nepočítaly branky, zvítězili všichni. Po zásluze 
byli odměněni medailemi a diplomy se symboly 
Sokola na připomínku Památného dne sokolstva, 
který jsme právě 8. října slavili. Dekorování hráčů 
provedli předseda oddílu házené Sokola Telnice 
pan Vladimír Blaženka a krajský trenér mládeže 
pan Ladislav Dvořák.

V sobotu 22. října proběhl ve sportovní hale v Mě-
níně další turnaj za účasti družstev Juliánova, Újezdu 
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u Brna, Kuřimi, Měnína a našich borců. Družstvo 
Strážnice pro nemoc nepřijelo. Postavili jsme dvě 
družstva minižáků a jedno přípravky. Všichni si 
před velmi slušnou diváckou návštěvou dostatečně 
zahráli a získali nové házenkářské zkušenosti při 
střílení mnoha gólů. Další soutěžní turnaj pořádaný 
JMKSH měl být 6. listopadu v Hodoníně. Hostitel ale 
bohužel akci neuspořádal. Náhradu zajistil 13. listo-
padu oddíl z Veselí nad Moravou. Zúčastnilo se starší 
i mladší družstvo proti soupeřům z domácího Veselí, 
Hostěrádek, Ivančic a Hustopečí. Všechny zápasy 
proběhly v pohodové atmosféře.

O týden později (17. listopadu) jsme vyjeli do 
Prahy na Sokolské přebory. Celkem se tam utka-
lo dvanáct družstev ve dvou skupinách. Vydřený 
postup z druhého místa znamenal boj o třetí místo 
proti Novému Veselí. Škoda, že jsme v tuhém boji 
neudrželi třígólovou výhodu tři minuty před kon-
cem. Kvůli dvěma vyloučením a následné sedmič-
ce jsme náskok ztratili. Ale i tak má tato parta za 
sebou první velký turnaj s umístěním na krásném 
čtvrtém místě. Klobouk dolů za bojovný přístup! 
Ocenění předávala reprezentační brankářka Petra 
Kudláčková.

V sobotu 26. listopadu pak proběhlo v telnické 
sportovní hale další kolo soutěžního turnaje mini-
žáků. Zúčastnilo se ho 11 týmů minižáků a 6 týmů 
přípravky. Vzhledem k velkému počtu družstev byli 
minižáci rozděleni na dvě skupiny, ve kterých hrál 

každý s každým. Všichni měli možnost si dostatečně 
zahrát a pobavit se. Na konci obdrželi účastníci tur-
naje sladké odměny, které jim předal kapitán české 
reprezentace dorostu a odchovanec telnické házené 
Marek Popela.

Neděle 4. prosince přinesla nabitý program pro 
naše házenkářské naděje. Družstvo naší přípravky, 
tedy ročníků 2015 a 2016, využilo příležitosti, kdy 
byli mladší a starší minižáci na pohárovém Ferin 
Cupu v Kuřimi, a zúčastnilo se Mikulášského turna-
je miniházené v Bohunicích. Pro většinu z nich to 
byla vůbec první možnost obléknout telnický dres. 
I přesto, že náš tým neměl žádnou herní zkušenost, 
byl naprosto vyrovnaným soupeřem třem týmům 
z Ivančic a Měnína. Na konci turnaje už sice dochá-
zely síly, ale i tak jsme statečně čelili dalším soupe-
řům z Králova Pole a domácích Bohunic. A protože 
to byl turnaj „Mikulášský“, překvapil zde děti Mi-
kuláš s čertem, o den dříve, než by čekaly. Velký dík 
patří hlasitým fanouškům z řad rodičů, kteří nás při 
premiéře nových házenkářských nadějí přijeli v hoj-
ném počtu podpořit. Pro všechny hráčky a hráče 
byl turnaj pozitivní vzpruhou, že házená nezname-
ná jenom pravidelné tréninky, ale že své dovednosti 
již mohou bez problému konfrontovat se soupeři. 
Na jaře 2023 proto plánujeme pravidelné zapojení 
této party do turnajového kolotoče miniházené.

V tentýž víkend se družstvo starších minižáků 
zúčastnilo tradičního mikulášského turnaje Ferin 
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Cup 2022 ve sportovní hale v Kuřimi. V naší kate-
gorii soupeřilo 12 družstev rozdělených do dvou 
skupin. Skupinovou fází jsme prošli bez zaváhání 
a v nabité mezinárodní konkurenci obsadili první 
místo ve skupině. V další fázi turnaje na nás připa-
dl soupeř z Velkého Meziříčí. Po krásném zápase, 
v němž naši hráči povzbuzováni velkým počtem 
telnických fanoušků nevypustili jediný souboj 
a bojovali až do konce, se nám nakonec nepodařilo 
soupeře přetlačit a v závěru jsme mu podlehli. Takže 
v konečném účtování naše družstvo obsadilo krásné 
druhé místo, a navíc byl nejlepším brankařem tur-
naje vyhlášen náš gólman Dan Ondráček. Na tomto 
turnaji se předvedlo i družstvo mladších minižáků, 
které ve své kategorii taktéž obsadilo krásné druhé 
místo. Po vyhlášení bylo pro děti připraveno malé 
překvapení v podobě návštěvy Mikuláše, takže se 
děti i pobavily.

Turnaj pořádaný 17. prosince ve Velké Bystři-
ci měl být podle našich představ vyvrcholením 
podzimní sezóny a bojem o umístění na nejvyšším 
stupínku pomyslné bedny vítězů. Ale už při určo-
vání sestavy bylo jasné, že vlivem chřipkové epi-
demie na Brněnsku to nebude jen tak. Ze základní 
party jsme si postupně odškrtávali jednoho hráče 
za druhým. Dva dny před odjezdem jsme požádali 
o výpomoc sokolnické a bystřické hráče na doplně-
ní minimálního počtu dětí, aby mělo vůbec smysl 
se akce zúčastnit. Ze Sokolnic přišel okamžitý pří-
slib zapůjčení čtyř miniházenkářů, ale do druhého 
dne tři také onemocněli. Po příjezdu do Bystřice 
k nám ještě naskočil jeden místní klučina do brány. 
Po dvou zápasech ale byli dva hráči s horečkou 
odvezeni domů. Aby toho nebylo málo, tak nás 
ještě vystrašilo, naštěstí nepotvrzené zranění kotní-
ku. Zbývající děvčata a chlapci navzdory fyzickým 
rozdílům proti mnohdy urostlejším soupeřům 
bojovali ze všech sil. Rozhodně neudělali ostudu 
a dokázali s ostatními držet krok. Šesté místo ze 
sedmi bylo v dané situa ci dobrým umístěním. Pro 
hráče, které bychom na tento turnaj vůbec neno-
minovali, to byla velká příležitost, kterou si uži-
li. Naši mladší kamarádi v přípravce se také prali 
s chřipkou. Prošli turnajem s minimálním počtem 
hráčů na střídání. Bojovností a neúnavnou snahou 
vybojovali krásné čtvrté místo ze sedmi účastníků 
turnaje. Všechny děti si dostatečně zahrály, získa-
ly další dovednosti a také zasloužené odměny za 
předvedené výkony. 

Fotky z turnajů jsou dostupné ve fotogalerii tel-
nických minižáků na adrese www.hazenatelnice.cz. 
Děkujeme rodičům a dalším příznivcům za podpo-
ru v hledišti a pomoc s dopravou na turnaje.

Jiří Bím, trenér minižáků Sokola Telnice 

Domácí turnaj  
v mini-házené 

V sobotu 18. února 2023 zahájili naši minihá-
zenkáři jarní část krajské soutěže. První turnaj se 
konal v místní nafukovací aréně. Hojné zastoupení 
našich hráčů v této věkové kategorii se projevilo 
i na hřišti, kde nastoupila hned čtyři družstva, 
dvě starších a dvě mladších minižáků. Domácímu 
publiku se tak představilo celkem 30 nadějných 
házenkářů z telnické líhně. Sokol Telnice se zde 
postupně utkal v místních derby se Sokolnicemi, 
Újezdem u Brna a Měnínem a dále také s Hostě-
rádkami-Rešovem a Hustopečemi. Speciální 
událostí bylo vystoupení naší přípravky ročníků 
2015–2017, která okusila domácí nisaplast v zápase 
vůbec poprvé. Jejich dlouho trénované dovednosti 
tak měli příležitost konečně vidět všichni jejich 
rodiče, prarodiče i kamarádi. Nebojácně se uplat-
ňovali i proti zkušenějším soupeřům a zasloužili si 
obdiv publika. Hala byla proto přeplněná fanoušky 
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házené a doslova nafouknutá k prasknutí. Po ode-
hrání všech 48 zápasů obdrželi hráči zaslouženou 
odměnu z rukou Jiřího Gregoroviče, telnického od-
chovance, současného hráče extraligového Nového 
Veselí a nominanta české házenkářské reprezenta-
ce, který jim může být velkou inspirací do dalšího 
sportovního snažení.

Jan Kuchyňka, trenér přípravky Sokola Telnice 

Vánoční turnaj 
jednotlivců v kuželkách 

Na svatého Štěpána se kuželkářští nadšenci pravi-
delně scházejí, aby změřili své síly a protáhli se po 
vánočních svátcích. Tentokrát se nás na konci roku 
2022 sešlo 23 kuželkářů ve třech kategoriích. V žá-

kovské kategorii se vítězkou stala Lucie Dvořáková, 
když porazila 108 kolků (40 hodů do plných). Do-
spělé kategorie soutěžily na 60 hodů sdružených 
(15 do plných a 15 dorážky na jedné dráze a pak to 
stejné na druhé dráze). V kategorii žen potvrdila roli 
favoritky Alča Dvořáková (241 kolků) a vyhrála před 
Jarčou Hrazdírovou (224) a Markétou Mikáčovou 
(186). V nejvíce obsazené kategorii mužů pro sebe 
urval vítězství Jirka Šimeček náhozem 262 kolků. 
O dalším pořadí rozhodl větší počet kuželek sho-
zených na dorážku mezi bratry Dvořákovými. Jirka 
a Pavel shodně porazili 246 kolků, ale Jirka měl 
lepší dorážku (81 kolků) než Pavel (70 kolků), a tak 
se mohl radovat z druhého místa. Turnaj proběhl 
v přátelské a pohodové atmosféře a domů jsme 
se rozcházeli až v podvečer s tím, že jsme si dobře 
zahráli a příjemně se pobavili.

Jiří Hrazdíra, účastník 

Štěpánský turnaj 
Letošní Štěpánský turnaj ve stolním tenise neregis-
trovaných hráčů, který každoročně pořádá TJ Sokol 
Telnice, se po dvouleté koronavirové odmlce opět 
těšil dobré účasti jak hráčů, tak i přítomných fa-
noušků. Akce byla zahájena v 8.30 hodin a zúčastni-
lo se jí šestnáct borců z Telnice a blízkého okolí. Po 
zahájení byli přítomní borci seznámeni s pravidly 
turnaje a rozděleni do dvou základních skupin. Ve 
skupinách sehráli utkání systémem každý s kaž-
dým. Do play-off se nominovali čtyři nejlepší hráči 
ze skupiny. Play-off se hrálo vyřazovacím systé-
mem. Po tuhých a velmi vyrovnaných bojích první 
místo obsadil Ivoš Langer, v pořadí druhý a třetí se 
umístili František Kroutil a Honza Muroň. Nejlépe 
umístění obdrželi cennou trofej v podobě pohá-
ru s ochranným nápojem. Ostatní účastníci také 
neodešli s prázdnou a byli odměněni nejen dobrým 
pocitem ze hry, ale i nějakou tou drobností. Ještě 
jednou gratulujeme vítězům a ostatním borcům 
děkujeme za účast. Poděkování patří také divákům, 
kteří tuto tradiční telnickou akci přišli podpořit. 
Ceny do soutěže věnovaly: TJ Sokol Telnice, fir-
ma Elita semenářská, Brno, společnost Agrofinal, 
obec Telnice, která také turnaj podpořila formou 
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finančního příspěvku, a konečně také restaurace 
U Seňora, které tímto děkujeme za zajištění občer-
stvení. S přáním všeho dobrého v novém roce 2023 
se s pořadatelským týmem těšíme na další ročník 
Štěpánského turnaje. 

Pavel Oborný, TJ Sokol Telnice 

Ministrantský 
florbalový turnaj 

V neděli 22. ledna 2023 se odehrál dlouho očekáva-
ný Ministrantský florbalový turnaj, který tentokrát 
poctily svou účastí týmy z pěkné dálky. Vždyť Sebra-
nice u Poličky dělí od Archlebova u Ždánic více než 
122 kilometrů! Celkem šestadvacet týmů se sjelo do 
Telnice, aby se spolu utkaly o poháry a medaile ve 
třech věkových kategoriích. O vyrovnanosti zúčast-
něných mančaftů svědčí například to, že se pouze 
jednomu z loňských vítězů podařilo obhájit minulé 
prvenství. A navíc nás mile překvapili naši novicové!

Úvod turnaje proběhl ve sportovní hale a za-
končilo ho tradiční požehnání šlapanického pana 
děkana Jana Nekudy. Poté se už všichni vydali na 
svá sportoviště. Osm týmů prvního stupně základní 
školy se v sále sokolovny rozdělilo do dvou skupin 
a pak bojovalo ve vyřazovacích utkáních o stup-
ně vítězů. Všechny zápasy řídil jáhen Jan Husek, 
u stolku rozhodčích pak turnaj organizovali Terezka 
Kozderová a Petr Procházka. Velmi dobrou výkon-
nost předvedli borci z Prostějova, kteří zvítězili bez 
ztráty jediného bodu. Ve finále porazili do té doby 
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také neporažený Slavkov. O třetí místo se pak utkali 
také dva velmi kvalitní týmy, z Bystrého a PoŠuKova, 
přičemž o gól vyhráli kluci z Čech.

Ve sportovní hale se utkaly týmy druhého stupně 
základní školy, osm družstev se rozdělilo také do dvou 
skupin a od počátku bylo patrné, že se dva favorizova-
né týmy pomalu probojovávají až do finále. Ano, malé 
derby Telnice–Újezd u Brna se po nedávné Minist-
rantské olympiádě znovu odehrálo i na tomto turnaji. 
Vítězství si odnesli po zásluze kluci z Újezda u Brna, 
když také v celém turnaji neztratili ani bod. Velkým 
překvapením po výsledcích v základní skupině bylo 
třetí místo Židenic, kterým se podařilo šťastně se do-
stat ze čtvrtfinále díky vítězství v nájezdech. Nakonec 
však zvládli i utkání o bronz, v němž porazili kluky ze 
Slavkova u Brna. Polovinu turnaje byl na tomto kolbiš-
ti rozhodčím Lukáš Synek, po jeho odchodu si kluci 
pískali zbytek turnaje sami. U rozhodčího stolku seděly 
Barbora Piknová a Veronika Zapletalová.

Na orlovně pak poměřila své síly nejpočetnější 
kategorie – staří pardálové. Ve dvou skupinách ode-
hrály své zápasy i týmy telnické a slavkovské farnosti, 
která tentokrát přijela v silném dvojím zastoupení. 
Po vyrovnaných bojích se z vítězství radovali obhájci 
z PoŠuKova, následováni tradičními ministrantskými 
veterány ze Slavkova u Brna, v zápase o třetí místo pak 
porazili újezdští kluci milé překvapení od sv. Augustina 
z Brna. Jednotlivé zápasy si pískali kluci sami, u stolku 
rozhodčích pak turnaj řídila Kateřina Králová.

Po vyhlašování a předání všech diplomů, pohárů 
a medailí požehnal všem pan vikář Josef Matras z Bys-
trého spolu s místoděkanem Petrem Hoškem z Újezdu 
u Brna. Všem kněžím, hráčům, rozhodčím a organizá-
torům patří velké díky. Nakonec nejdůležitější nebyly 

výsledky samé, ale to, že jsme se spolu sešli a spor-
tovně strávili celé zimní odpoledne. Těšíme se zase 
na příští ročník!

Za všechny organizátory modřického děkanátu

František Kroutil

Orel jednota Telnice 
v roce 2022 

Po době covidové konečně mohla v roce 2022 naše 
činnost zase pokračovat téměř tak, jak jsme byli 
zvyklí. Rok jsme začali tradičně Tříkrálovou sbír-
kou, kterou jsme v Telnici zajišťovali. Tentokrát už 
mohla proběhnout normálně, tedy obcházením 
všech domů koledníky. Dárci byli zase velice štědří 

VÝSLEDKY TURNAJE

1. stupeň ZŠ:

1. Prostějov, 2. Slavkov u Brna A, 3. Bystré A, 4. PoŠuKov A,  
5. Újezd u Brna A, 6. Telnice B, 7. PoŠuKov A, 8. Telnice A. 
Nejlepší střelec: Dominik Šanek (Slavkov u Brna A) –  
27 gólů. Nejlepší nahrávač: Antonín Popela (Telnice A) –  
6 nahrávek. Nejlepší brankář: Lukáš Pokorný (Telnice B).

2. stupeň ZŠ:

1. Újezd u Brna B, 2. Telnice C, 3. Brno – Židenice,  
4. Slavkov u Brna, 5. Sebranice, 6. PoŠuKov C,  
7. Osová Bítýška, 8. Brno – Sv. Jakub. 
Nejlepší střelec: Petr Gabrhel (Telnice C) – 8 gólů.  
Nejlepší nahrávač: Samuel Hladký (Újezd u Brna B) –  
12 nahrávek. Nejlepší brankář: Adam Prokeš (Újezd  
u Brna B).

Staří pardálové:

1. PoŠuKov D, 2. Slavkov u Brna D, 3. Újezd u Brna C,  
4. Brno – Sv. Augustin, 5. Šlapanice, 6. Telnice E,  
7. Telnice D, 8. Slavkov u Brna C, 9. Bystré B, 10. Archlebov.  
Nejlepší střelec: Adam Horáček (Újezd u Brna C) – 10 gólů. 
Nejlepší nahrávač: Patrik Husek (Telnice E) – 8 nahrávek.  
Nejlepší brankář: Jan Kříž (PoŠuKov D) – obdržel jen 5 gólů 
a sám nahrál na šest.
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a výtěžek byl opět rekordní. Orelský ples a krojo-
vané ostatky se neuskutečnily, protože stále ještě 
trvala nějaká omezení. Na jaře už jsme ale mohli 
uspořádat kuželkářský turnaj dvojic. 

Také se podařilo rozběhnout cyklovýlety. 
V dubnu jsme vyrazili do Rakoveckého údolí, 
v květnu nám však počasí zhatilo výlet kolem 
Novomlýnské nádrže. Den matek jsme pojali 
trochu jinak a s maminkami a babičkami jsme se 
sešli u kávy a živé hudby v podání skupiny „Dva 
a půl švagra“ před orlovnou. Začátkem června 
jsme se pak vydali na cyklovýlet na Žďársko. 
Letní stanový tábor jsme prožili v meziplanetár-
ní kurýrní společnosti Tachyon a doručovali jsme 
zásilky po celé galaxii. V září proběhl Historický 
jarmark a vinobraní, při kterém si děti mohly 
zasoutěžit a ostatní si mohli prohlédnout výsta-
vu kreseb Veroniky Zubíkové (Pražanové), dát si 
burčák, nakoupit si drobnosti na stáncích nebo 
si jen tak posedět a popovídat. 

V říjnu proběhl další cyklovýlet, tentokrát 
mezi vinohrady na Hustopečsku. Uspořádali 
jsme také oblíbené pouštění draků při Dra-
kiádě. Ve sváteční den 28. října jsme se mohli 
potěšit krásnou hudbou v podání smyčcového 
tělesa Husak Quartet. V listopadu jsme realizo-
vali turnaj v ricochetu a golfu a zhodnotili jsme 
další ročník Jihomoravského bicyklení. Ke konci 
listopadu jsme uspořádali Pohár starosty v ku-
želkách družstev. O Vánocích jsme se protáhli na 
kuželkářském turnaji jednotlivců. Závěr roku pak 
patřil silvestrovskému večeru pro děti.

Po dvou letech omezení kvůli covidu se v roce 
2022 mohla obnovit činnost oddílů v běžném 

 režimu. A tak probíhaly tréninky a soutěže Teniso-
vého klubu i Kuželkářského klubu. V Kuželkářském 
klubu se družstvo KK Orel Telnice A umístilo v kraj-
ském přeboru 1. třídy na 2. místě a postoupilo do 
Jihomoravské divize, kde ke konci roku figurovalo 
v tabulce na 2. místě. Družstvo KK Orel Telnice B 
se umístilo v Krajském přeboru 2. třídy na 7. místě 
a na konci roku v další sezóně bylo opět na 7. místě. 
O prázdninách se konalo tradiční soustředění Ku-
želkářského klubu a také příměstský tenisový tábor.

Jiří Hrazdíra, starosta Orla jednoty Telnice
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Během aktuálně probíhající rekonstrukce nádražní budovy byl nalezen zajímavý 
historický poklad: vzkaz v lahvi z května roku 1922. Vedle dobového tisku (lidoveckého 
a komunistického) přiloženého „na ukázku“ zanechali stavební dělníci poselství budou-
cím generacím v následujícím znění: 

Rozinková srdéčka  
od paní Rýznerové 
V minulém, prosincovém čísle Telnického zpravodaje byl otištěn historický recept na 
„hrozinková srdéčka“. V roce 1936 s nimi naše telnická občanka paní Růžena Rýznerová 
vyhrála v soutěži, kterou vyhlásily Lidové noviny. Srdéčka jsem vyzkoušela a přikládám 
fotografii. Naležená byla výborná. Chtěla bych touto cestou poděkovat bývalému panu 
starostovi, Františku Kroutilovi, za vyhledání nejen tohoto starého receptu, ale i dalších 
zajímavostí z historie, o kterých jsme zde čítávali. Ať se mu daří a objevuje pro nás i dále 
zapomenuté zajímavosti. Važme si lidí, kterým není lhostejná doba minulá a připomínají 
nám ji. Díky.

Eva Kořalníková

Vzkaz v lahvi z roku 1922 Sokolnice dne 18/V 1922.

Lístek tento psán je v dobrých dobách, 
kdy lid pracuje a žije téměř v mdlobách.
Máme Republiku! Krásnou, svobodnou a milou, 
ruce pracují, pod prací starostí se chvějou.

Jan Vinzenz, Újezd, zedník

Půjde-li tak dále v naší republice,
není možno snášet pro národ již více.
Vy, kteří snad jednou po dlouhých to letech
budete číst tento prostičký jen lístek,
přiložte si ruce k svému srdci v těle,
vzpomeňte na nás dávné své přátele, 
že jsme žili krutě na tom hříšném světě, 
bojující stále pro dobro a lepší žití,
kteří po nás budou míti ruce zedřené a tvrdé, 
avšak radost z žíti v těle.

Leopold Jahner (?) – Tuřany
František Šindelář – dělník 
Matěj Horák – Sokolnice č. 36
František Sedláček – Tuřany č. 338 
Jan Kozák – Újezd č. 254
Hochman, Rozumberk

LB
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Ráda bych v tomto příspěvku 
připomněla některá aktuální 
sokolská výročí. V loňském roce to 
bylo 160 roků od založení Sokola 
(16. února 1862). Výročí měli také 
jeho zakladatelé, Jindřich Fügner 
(200 let od narození) a Miroslav Tyrš 
(190 let od narození). Tito sokolští 
činovníci odpočívají na společném 
místě v Praze na Olšanech. Čest 
jejich památce. 

V letošním roce to bude 110 roků 
od rozdělení Rostislavovy župy, 
která v té době čítala 84 jednot se 
7 615 členy. Na mimořádné valné 
hromadě v prosinci 1913 se tato 
župa rozdělila na dvě části: stávající 
Rostislavovu, později Máchalovu, 
a Brněnskou, jejíž součástí byla 
i naše jednota. Po smrti Jindřicha 
Vaníčka – významného náčelníka 
ČOS – dostala v roce 1934 Brněnská 
župa jeho jméno. A naše jednota 
je členem Župy Dr. Jindry Vaníčka 
dodnes. 

V roce 1913 měl náš telnický 
Sokol 28 členů (8 cvičících, 14 při-
spívajících a 6 členek). V této době 
byl významným činovníkem bratr 
František Svoboda (1893–1981), 
který má letos výročí 130 let od 
narození. Za svého života byl náčel-
níkem, starostou a také jednatelem 
místního Sokola. S bratrem Jindři-
chem koupili parcelu u sokolovny 
a postavili si zde dvojdům. Po první 
světové válce pokračoval v budová-
ní telnického Sokola. Byl hlavním 

Sokolská 
výročí  
v roce 2022 
a 2023

iniciátorem postavení telnické 
sokolovny v roce 1932 (v loňském 
roce jsme si připomněli 90. výročí). 
V roce 1943 byl zatčen pro podezře-
ní z odboje a odvezen do věznice 
v Kounicových kolejích. Později se 
odstěhoval z pracovních důvodů 
s rodinou do Prahy, kde pokračoval 
v sokolské myšlence v dejvickém 
sokole. Společně se svojí manžel-

kou odpočívá na telnickém hřbito-
vě. Čest jeho památce.

Letošní rok bude ve zname-
ní příprav a zahájení nácviků na 
XVII. všesokolský slet, který se bude 
konat v roce 2024.

Eva Kořalníková, Sokol Telnice

Hrob manželů SvobodovýchHrob manželů SvobodovýchPomník Fügnera a TyršePomník Fügnera a Tyrše
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vesmírný kvíz a obrázek s deseti 
rozdíly. V dalších číslech bude 
v této rubrice prostor pro všech-
ny, kdo rádi malují, píší, tvoří 
a hrají si. Přeji vám, abyste se 
u našeho zpravodaje pobavili, 
a těším se na vaše další příspěvky.

Leona Bímová, starostka obce

Pro děti 
Milí kamarádi, 
v našem zpravodaji jsme pro vás 
připravili novou rubriku. V kaž-
dém čísle zde naleznete zajíma-
vosti, kvízy, tajenky, doplňovačky 
a další zábavné úkoly. Budeme 
rádi, když si zpravodaj vezme-
te do ruky, prolistujete a třeba 
i něco přečtete. V tomto čísle si 
pro vás naši třeťáci nachystali 

 Anglické omalovánky

V jednotlivých částech obrázku jsou uvedeny početní příklady (odčítání). Vypočti je 
a podle výsledku najdi dole v tabulce barvu, kterou se má daná část vybarvit.

	Najdeš deset rozdílů?

Najdi deset rozdílů na obrázcích  
a zakroužkuj je.

Nakreslila Ema Škvařilová,  
3. třída ZŠ Telnice
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Zakroužkuj písmeno u správné odpovědi 
a doplň ho do tajenky dole.

1) Jak velký je vesmír?
420 000 km² K
nekonečný T
miliardy kilometrů V

2) Slunce je 
padající kometa S
žlutá planeta P
žhavá hvězda R

3) Kolik planet je ve Sluneční soustavě?
8 P
9 C
10 L

4) Která planeta byla vyškrtnuta ze 
Sluneční soustavy? 

Merkur O
Pluto A
Jupiter E

5) Která planeta je ve Sluneční soustavě 
poslední?

Neptun S  
Uran Z
Saturn C

6) Kolik měsíců má Jupiter?
7 K
žádné V
víc než 60 L

7) Které zvíře bylo jako první vysláno 
do vesmíru?

žirafa Amina É
pes Lajka Í
pavouk Ú

8) Černá díra ve vesmíru je 
hvězdná mlhovina B
kráter na Měsíci L
neviditelná oblast K

TAJENKA:

je hvězda menší než Slunce. 

Připravili žáci 3. třídy ZŠ Telnice

Namaluj, jak si představuješ vesmírného trpaslíka, a obrázek přines do školy. Čeká tě vesmírná odměna!

	Vesmírný kvíz
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Křížovka
V pohnutém čase počínající covidové pandemie 
vznikla roku 2020 brožurka Obec Telnice v křížovkách. 
Pro místní občany, zejména seniory, ji připravil teh-
dejší starosta František Kroutil ve spolupráci s panem 
Jánem Verčimákem z Vyškova. Rádi bychom se k těmto 
pěkně zpracovaným křížovkám vrátili a postupně je 

Jihomoravská obec Telnice v okrese Brno-venkov(dokončení v tajence). 
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ještě jednou otiskli v této rubrice zpravodaje.  Vyluště-
nou tajenku můžete doručit osobně na obecní úřad, 
anebo poslat e-mailem na adresu urednice@telnice.cz 
nejpozději do 30. dubna 2023. Jména výherců budou 
slosována a šťastný výherce bude odměněn obecními 
upomínkovými předměty. Hodně štěstí v luštění!

Marcela Drápalová, úřednice OÚ Telnice
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Naše recepty
Každý z nás má svá oblíbená jídla, moučníky, zákusky 
a jiné dobroty. Někdo si je umí připravit sám, jiný je rád, 
když mu je uvaří nebo upeče někdo jiný. My bychom 
v této rubrice rádi dali prostor vám, šikovným kuchař-
kám a kuchařům, pekařkám a pekařům, abyste zde své 
speciality nebo oblíbené recepty zveřejnili a svůj recept 
doplnili fotografií. K receptu můžete případně připsat 
nějaký kratší příběh, který se k němu pojí.

Pokud se podaří nasbírat dostatek receptů, rádi 
bychom z nich udělali stolní telnický kalendář na 
rok 2024. Příští rok se totiž ponese v duchu oslav 
780. výročí založení naší obce, a tak můžeme třeba 
i touto formou zavzpomínat na svoje rodiče a pra-
rodiče, na to, co měli rádi a co jim chutnalo. Anebo 
naopak ukázat, jakými chutěmi žije Telnice dnes.
Své recepty můžete spolu s fotografiemi posílat 
na  e-mailové adresy starosta@telnice.cz nebo    
zpravodaj@telnice.cz a my je rádi zveřejníme. 

Leona Bímová

Šátečky z vnitřního sádla
Podle tohoto receptu pekla šátečky moje maminka vždy po zabíjačce a já jsem se na ně pokaždé moc těšila. Zůstal mi nejen tento 
recept, ale i památeční mísa ještě po babičce, ve které vždycky bývaly šátečky uloženy. Nikdy tam ale nezůstaly dlouho, protože se 
hned snědly.

 500 g vnitřního sádla
 600 g hladké mouky
 3 vejce
 250 ml smetany ke šlehání
 špetka soli
 moučkový cukr na obalení

Mouku rozdělíme na poloviny. Do jedné poloviny přidáme sádlo a vyhněteme. Do druhé 
poloviny přidáme zbývající suroviny a také vyhněteme. Z obou těst se vyválí placky, položí na 
sebe, několikrát přeloží, opět vyválí a znovu přeloží. Tento postup opakujeme třikrát. Těsto 
necháme chvíli odpočinout, v ledničce ale vydrží i několik dní. Potom rozválíme, rádýlkem 
vykrajujeme čtverce, plníme marmeládou a překládáme do tvaru šátečku. Pečeme v troubě 
na 220 °C. Ještě teplé obalíme v cukru. Dobrou chuť! 

Leona Bímová

mailto:starosta@telnice.cz
mailto:zpravodaj@telnice.cz
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Kde: ZŠ a MŠ Telnice, 
Masarykovo nám. 4

Kdy: 31. 7. - 4. 8. 2023
Cena: 2 970 Kč

6 0 6  5 9 4  4 5 4

m . c a f e b a r @ s e z n a m . c z

M o u t n i c e  1 5 4 ,  6 6 4  5 5

w w w . m c a f e b a r - m o u t n i c e . c z

m c a f e b a r m o u t n i c e

m _ c a f e b a r _ m o u t n i c e

Přijímáme objednávky

na dezerty, dorty 

i sladké bary.
 

Možnost bezlepkové

nebo bezlaktózové verze 

M CAFÉ & BAR MOUTNICE

Draci z Tennessee pořrádají prázdninové léto 
v nádherném okolí StrážZnice! 

DDěěěěěěěěěěěěěěeettsskkýý aarrmmyy ttáábboorr  
ddrraaccii  zz  TTeennnneesssseeee

Holky a kluci! Pojedte s námi za neobvyklými zážzitky
a novými kamarády.

TERMÍN TÁBORA: 15. - 23. Cčervence 2023
Cena tábora: 3 900 korun/dítěe

Cena zahrnuje: ubytování, stravu 5x denněe, pitný režžzťim
po celý den, odměeny, tričcko, výlet, pojiššsteění.

Prřihlásšky: do 20. 6. 2023 + úhrada zálohy (2 500 korun)č
Kontakt: Olga netolická – tel.: 777 469 518

e-mail: netolicka.o@seznam.cz
Více informací: https://draci-z-tennessee1.webnode.cz/
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Ze života dětí v naší mateřské škole
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